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Vaše zahrada
               od projektu 

   po údržbu
          kvalita se zárukou 

Projekce a realizace zeleně
Automatické závlahové systémy
Zahradní jezírka – koupací, okrasná
Předpěstované travní koberce
Dřevěné altány, pergoly, paluby
Kamenné zídky, dlažby, opěrné zdi

BAOBAB – péče o zeleň s.r.o. I Rýznerova 3/24, 252 62 Únětice
mobil: 731 659 881 I tel./fax.: 224 319 917 I e-mail: realizace@baobab.cz
www.baobab.cz  

Facebook “f ” Logo RGB / .ai Facebook “f ” Logo RGB / .ai

 zahradybaobab

Technické služby města Roztoky hledají účetní
Náplň práce:
n Kompletní	vedení	účetnictví	příspěvkové	organizace
n  Daně	(silniční,	DPPO,	daň	ze	závislé	činnosti,		

srážková	daň,	DPH	vč.	kontrolního	hlášení)
n Zpracování	daňových	přiznání
n Čtvrtletní	výkazy
n Vyplňování	statistických	výkazů
n Příprava	podkladů	a	spolupráce	s	auditorem
n Vyhotovení	účetní	závěrky
n Inventarizace	účtů
n Zpracování	výplat,	odvodů	a	ročního	zúčtování

Nástup	dle	domluvy,	nejpozději	1.	6.	2023
Platové podmínky:	platová	třída	9	dle	platných	předpisů

Pracovní poměr:	práce	na	plný	úvazek
Smluvní vztah:	pracovní	smlouva	(HPP),		
práce	na	živnostenský	list	(OSVČ)
Minimální vzdělání:	středoškolské
Požadujeme:
n Praxe	v	oboru	minimálně	3	roky
n Znalost	mzdového	účetnictví
n Znalost	účetní	a	daňové	problematiky
n Znalost	práce	na	PC
n Pečlivost,	spolehlivost,	samostatnost

Pokud	vás	zaujala	nabídka	a	splňujete	požadavky,	zašlete		
strukturovaný	životopis	na	e	‑mail:	tsmroztoky@volny.cz.

  l
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OBSAH:OBSAH:
Za pět minut dvanáct

Pětikoaliční vláda Petra Fialy konečně představila slibované a ne‑
zbytné reformy  – změny důchodů a  úsporný balíček. Cílem je 
ozdravit veřejné finance, kterými se Česko dlouhé roky pyšně chlu‑
bilo, ale po covidu a populismu předchozích vlád se za ně musíme 
spíše stydět. Jsou rozvrácené, jedeme na dluh. Kabinet nepopulární 
změny oznámil 11. 5. v 11:55, symbolicky v čase za pět minut dva‑
náct. To je zbytečný optimismus. Ve skutečnosti už požár dávno 

hoří, dvanáctá dávno odbila.
Přiznejme si ovšem, že dělat něco na poslední chvíli je typickou lidskou vlastností. 

Možná se vám to také někdy stalo. Na výměnu občanského průkazu, technickou kont‑
rolu vozidla nebo třeba zaplacení nějaké faktury jste si vzpomněli nikoli za pět minut 
dvanáct, ale pět minut po dvanácté.

Tohle jsou samozřejmě prkotiny. Od státu, když už si platíme politiky a hlavně plejá‑
du úředníků, čekáme kvalitnější výkon. Státní správa má hodně dat, z nichž může před‑
vídat vývoj a včas reagovat. Ale dopadne to stejně jako vždycky, jak to sledujeme třeba 
v energetice. Víme, že rychle roste spotřeba elektřiny. Víme, kdy končí uhelné elektrár‑
ny. Víme, kdy končí životnost jaderných reaktorů. Ale jakoukoli novou elektrárnu, kte‑
rá zajistí energii i tehdy, když nebude svítit nebo foukat, určitě začneme stavět pět mi‑
nut po dvanácté. Teprve až bude proud chybět.

Nemusíme nadávat jen na stát, vždyť stejně funguje i krajská a obecní samospráva. 
Aktuálně to bohužel pocítíme v Roztokách. Hroutí se serpentina, poslední příjezdová 
cesta do města, kudy mohou nákladní auta. Laika napadne, jak je to možné? Proč silni‑
ci řešíme teprve až ve chvíli, kdy se rozpadá?

Vždyť středočeský krajský úřad je větší než řada ministerstev, má radního pro oblast 
silniční dopravy, odbor dopravy, oddělení regionální infrastruktury, oddělení pozem‑
ních komunikací, oddělení silniční dopravy a také svou krajskou správu a údržbu sil‑
nic.

Nevím, co tam všichni dělají, ale je to vskutku armáda lidí. Někomu z nich by mohlo 
dojít, že když vlastním sto let starou komunikaci, na níž se v posledních letech drama‑
ticky zvýšila zátěž, tak mi to asi brzy bouchne pod rukama, jestliže na její opravu více‑
méně kašlu. Vyjma kácení náletových dřevin a nového povrchu, což je oblíbená metoda 
„navrch huj, vespod fuj“.

Nakonec trocha sebereflexe. V Roztokách nejsme o moc lepší. Když se naše město 
před 20 lety začalo rychle rozrůstat a stěhovaly se sem rodiny s malými dětmi, strašně 
nás tehdy zaskočilo, že najednou chybějí místa v mateřských školkách a pak v základ‑
ní škole. Nakonec jsme to tenkrát vyřešili, ale přiznejme si – také až pět minut po 
dvanácté.

 l
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INFORMACE Z RADNICE

Takže než se připraví projekt rekonstrukce 
serpentiny, budeme jezdit jedním pruhem 
střídavě na semafory a při samotné rekon‑
strukci bůhvíkudy, protože v  podobném 
havarijním stavu je opěrná zeď v Úněticích 
i  můstek v  Černém Volu. Více informací 
kolem serpentiny naleznete v článku uvnitř 
čísla.

Druhou „radostí“ související s  průtahem 
jsou výmoly. Silnice byla v hrozném stavu 
už před zimou a po ní už to bylo o proraže‑
ní pneumatiky. Po tradičních zbytečných 
apelech na správce komunikace jsme vyra‑
zili přímo na středočeské hejtmanství 
a  podařilo se nám domluvit sdružení fi‑
nančních prostředků na větší opravu. Dob‑

rá zpráva je, že již máme vysoutěženého 
dodavatele, který přes léto opraví 3800 m2 
vozovky. Takže aspoň k té zavřené serpen‑
tině dojedeme po slušné silnici.

Smutné je, že správce komunikace, snad 
aby nám dokázal, jak dobře se o průtah sta‑
rá, nechal tryskovou metodou zalepit neje‑
nom ty největší a  nebezpečné díry, ale 
i kdejakou škvíru, ačkoli věděl, že chystá‑
me plošnou opravu. Takže ta zastříkaná 
místa budeme vzápětí frézovat. Aspoň ta 
slíbená oprava úseku od horního konce 
Roztok k váze už proběhla.

Ještě že není nutno, aby bylo přímo ve‑
selo.  l

Neštěstí	nechodí	po	horách,	ale	po	středočeských	silnicích,	
zejména	po	těch,	které	vedou	skrz	Roztoky.	Rekonstrukce	
a	rozšíření	průtahu	městem	sice	pomalu	nabývá	konkrétní	
podoby,	ale	objevila	se	nečekaná	komplikace	se	stavem	opěrné	
zdi	v	serpentině.	Možná	mohla	být	méně	nečekaná,	kdyby	
někoho	z	Krajské	správy	a	údržby	silnic	napadlo	prověřit	
stav	podkladu	pod	vozovkou	dříve.	Nakonec	serpentina	
byla	postavena	v	19.	století,	její	poslední	větší	rekonstrukce	
proběhla	před	sto	lety.	A	byla	stavěna	pro	koňské	potahy,	ne	
na	současné	zatížení	mnohatunovými	náklaďáky	a	autobusy	
a	na	průjezd	nějakých	pěti	tisíc	aut	denně.

Slovo starosty

V části jednání věnované rozpočtu nejprve 
členové zastupitelstva vzali na vědomí stav 
čerpání městského rozpočtu za první čtvrt‑
letí tohoto roku. Potěšitelné je, že zatím je 
průběh čerpání víceméně standardní, bez 
nějakých velkých výkyvů. Bylo přijato ně‑
kolik rozpočtových změn. Největší z  nich 
se týkala necelých 6 milionů korun, které 
byly původně připraveny na sanaci základů 
staré školní budovy na Školním náměstí. 
Vzhledem k tomu, že projektové práce jsou 

náročnější, než se předpokládalo, letos na 
samotnou sanaci nedojde. Zastupitelé nej‑
těsnější možnou většinou odhlasovali, že 
částka bude použita na likvidaci zbylých 
betonů na pozemku Cihelny. Odpůrci této 
změny argumentovali tím, že zatím není na 
pozemku rozhodnuto o  žádné výstavbě, 
tudíž není třeba pozemek vyčistit a peníze 
lze použít jinak. Zastánci navrženého řeše‑
ní se zase odvolávali na stále a strmě ros‑
toucí náklady na skládkovné.

Kromě toho zastupitelé odsouhlasili přijetí 
daru ve výši 100 000 Kč na výstavbu dět‑
ského hřiště v Železné ulici od společnosti 
White Hill. Částka 126 000 bude použita 
na odbornou přípravu ředitelek škol, 
80 000 Kč si vyžádala oprava převodovky 
u  městské dodávky Renault Trafic 
a 140 000 Kč bylo potřeba přidat na výstav‑
bu druhého kolumbária na Levém Hradci, 
neboť to první je již zaplněno.

Důležitým, byť poněkud formálním bo‑
dem bylo rozhodnutí o pořízení změny č. 2 
územního plánu. Nejedná se o změnu cha‑
rakteru jednotlivých pozemků, ale novela 
stavebního zákona nařizuje standardizaci 
všech územních plánů v republice. Zjedno‑
dušeně řečeno, jde o to, že pozemky totož‑
ného určení musejí být ve všech plánech 
vyznačeny stejnou barvou i  vzorem 
(např. šrafováním).

Zastupitelé vzali na vědomí stanovisko 
právní kanceláře k potenciálnímu nároku na 
náhradu škody vzniklé prohraným soudním 
sporem s původním dodavatelem projekto‑
vé dokumentace školní budovy Cihelna. Po‑
dle tohoto stanoviska je velmi pravděpo‑
dobné, že černý Petr zůstane městu.

Dalším bodem jednání byla dohoda 
o podmínkách připojení veřejného osvět‑
lení v lokalitě Na Panenské k městské síti. 
Osvětlení zůstane v  majetku stavebníka, 
město je však bude spravovat a na náklady 
majitele opravovat poruchy, jejichž odstra‑

Z jednání zastupitelstva města
Ve	středu	26.	dubna	se	konalo	čtvrté	letošní	zasedání	
zastupitelstva.	Z	jednání	se	tentokrát	z	pracovních	či	
zdravotních	důvodů	omluvili	čtyři	zastupitelé,	při	zahájení	
jednání	bylo	přítomno	dokonce	jen	14	zastupitelů.

Jaroslav Drda
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Rozpočtové příjmy: dary na 
podporu ukrajinské komunity
Rada schválila daňové příjmy (například dar 
na zhotovení knihovničky na nádraží, pod‑
poru ukrajinských dětí či dotaci na výsadbu 
stromů) i nové výdaje jako přesun prostřed‑
ků v rámci paragrafu daný potřebou vyba‑
vení jednotky dobrovolných hasičů.

Přítomní se seznámili se stanoviskem 
právní kanceláře k  náhradě škody, která 
vznikla městu rozsudkem soudu, určují‑
cím povinnost uhradit platbu projekční 
kanceláři.

Vyvolaná změna 
územního plánu
Radní se podrobně zabývali návrhem na 
pořízení změny č. 2 územního plánu a roz‑
hodli, že pokud zastupitelstvo k  potřeb‑
ným změnám (většinou z  formálních, le‑
gislativních důvodů) přistoupí, bude 
pořizovatelem architekt Boček. Radní též 
uložili odboru správy města zajistit admi‑
nistraci výběrového řízení na projektanta 
této změny. Radní souhlasili s tím, aby byl 
žadateli prodán pozemek pod soukromý‑
mi garážemi v  Masarykově ulici č.  963 
a 964. Rozhodnout musí zastupitelstvo.

Přitakání se dostalo dodatkům k nájem‑
ním smlouvám na pozemky pod rekreač‑
ními chatami.

Schváleny zadávací podmínky 
pro další látání krajského průtahu
Radostným okamžikem, který přiblížil 
další etapu nekonečných oprav krajské sil‑
nice, bylo přitakání zadávacím podmín‑
kám vymezujícím zakázku malého rozsa‑

hu na stavební práce hrazené krajem, 
soukromým donátorem a  naším městem. 
Opravy by měly začít v červnu a budou stát 
2,5 milionu Kč bez DPH.

Kolumbárium stavět zatím 
nebudeme, ač je nutně zapotřebí
Místostarosta T. Novotný předložil návrh 
zadávacích podmínek pro zbudování ko‑
lumbária, které rada přijala. (Zde dodávám 
aktuálně, že rozšíření potřebného kolum‑
bária na Levém Hradci, na které jsme měli 
již dodavatele, stopla nekompromisně pa‑
mátková péče. Důvody se vedení města 
zdají nesmyslné, a  protože o  pohřbívání 
touto formou je v našem městě zájem, od‑
voláme se.)

Neúspěchem skončila snaha vybrat do‑
davatele projektové dokumentace ke sníže‑
ní energetické náročnosti vybraných měst‑
ských budov. Do tendru se nikdo nepřihlásil 
a rada uložila odboru akci analyzovat a za‑
jistit vhodného dodavatele jinou zákonnou 
formou.

Stavební blok
Obsáhlý stavební blok uvedl radní  
M. Hadraba. Rada souhlasila např. s roz‑
dělením pozemku 3835 v Žalově a stano‑
vila k tomu několik podmínek, například 
vybudování biokoridoru či přesné do‑
pravní napojení obou nových pozemků 
z  místa stávajícího vjezdu, nikoli ze Ža‑
lovské aleje.

Přitakání se dočkaly stavební úpravy 
v  zahradě rodinného domu čp. 1566 či 
umístění mobilního domu jako objektu 
pro rekreaci na pozemku parc. číslo 814, 
stejně jako úpravy rodinného domu v ulici 
Vidimova čp. 603

Profesionální hasiči 
dostali vysoušecí skříň
Radní přikývli s díky několika darovacím 
smlouvám, kterými firmy podporují ukra‑
jinskou komunitu, a doporučili zastupitel‑
stvu, aby schválilo dar jednotce profesio‑
nálních hasičů, jmenovitě vysoušecí skříň.

Opatrovník
V  obci přibylo osob, které vyžadují opat‑
rovnictví ze strany našeho úřadu, proto 
radní přitakali na zřízení dalšího místa ve‑
řejného opatrovníka (referenta). Radní sta‑
novili celkový počet zaměstnanců radnice 
v Roztokách na 41.

Sociální pomoc
Sociální blok vycházel tradičně z podkladů 
předložených předsedkyní sociální komise 
V. Drdovou. Radní byli pro pomoc rodičům 
nezletilé dcery a  souhlasili s  vyplacením 
10 000 korun na všeobecné životní potřeby, 
souhlasili též s  poskytnutím 5 000 korun  
na úhradu rehabilitačních terapií potřebné 
občance. Podobně se rada postavila k  žá‑
dosti na úhradu obědů pro školní děti či 
k příspěvku Zdravotnímu klaunovi, k pod‑
poře dětí navštěvujících kroužky či základ‑
ní uměleckou školu.

Rada uložila vedení města jednat s pro‑
vozovatelem Zdravotnického zařízení (or‑
dinace MUDr. Polákové) s cílem vyjasnit si 
další perspektivu působení tohoto s. r. o.

Školská problematika
Sokol požádal o příspěvek na výdaje spoje‑
né s extraligovou soutěží a radní jednomy‑
slně souhlasili, stejně jako s  námětem  
J. Berana, aby základní umělecká škola po‑
dala žádost o dotaci z operačního progra‑
mu J. A. Komenský.

Radní J. Beran uvedl i zápis ze školské ko‑
mise a dočkal se přikývnutí svému návrhu, 
aby základní umělecká škola mohla z inves‑
tičního fondu čerpat 215 000 Kč na 

Dubnová městská rada
Řádné	jednání	rady	města	o	bezmála	padesáti	bodech	proběhlo	
v	polovině	dubna.	Krátkou	městskou	radu	poté	svolal	starosta	
Jaroslav	Drda	před	dubnovým	zastupitelstvem	dne	26.	dubna.

ňování bylo dosud velkým problémem 
a příčinou nespokojenosti občanů.

Delší dobu pak zastupitelé věnovali dis‑
kusi o možném využití dotace ministerstva 
práce a sociálních věcí na výstavbu sociál‑
ního zařízení pro seniory. Odbor správy 
a rozvoje města zpracoval analýzu, ze které 
vyplynulo, že při současné zadluženosti 
není město schopno stavbu zafinancovat 
ani s využitím dotace, která se vyplácí až po 
dokončení stavby. Rovněž provozní nákla‑

dy nejsou bez dodatečného finančního 
zdroje pro město ufinancovatelné. Vedení 
města bude o možnostech financování jed‑
nat s krajem.

Podle rozhodnutí zastupitelstva se Roz‑
toky budou finančně podílet na postupné 
opravě cyklostezky mezi Roztokami 
a Úholičkami. Město také darovalo místní 
hasičské stanici vysoušecí skříň.

Po kontrole zápisu z posledního jednání 
rady města ještě vedení města informovalo 

zastupitele o  aktuální situaci s  roztockou 
serpentinou a  o  možném dalším vývoji. 
(O  této problematice následují informace 
v jiném článku tohoto Odrazu.)

V samém závěru zasedání uctili zastupi‑
telé minutou ticha památku bývalého mís‑
tostarosty Petra Třísky.

  l

Jaroslav Drda

 ➔



ODRAZ  měsíčník Roztok a Žalova6

INFORMACE Z RADNICE

regulaci otopné soustavy. Ze stejného, škol‑
ního ranku byl i souhlas s tím, že V. Trojan 
bude poskytovat za úplatu individuální 
podporu vedení našich škol v pedagogické 
oblasti.

Rada stanovila na podnět pana radního 
platy ředitelů škol a  školek, jakož i  školy 
umělecké.

Jiřička se u nás dočká podpory
Pozoruhodný bod uvedla místostarostka 
Z. Šrůmová. Týká se náhradních hnízd‑
ních příležitostí pro jiřičku obecnou  – 
a radní se na popud komise životního pro‑
středí rozhodli dát roztockým a žalovským 
jiřičkám velkou šanci. Souhlasili s umístě‑
ním hnízdní věže v Masarykově ulici a po‑
věřili paní místostarostku komunikací 
s dotčenými společenstvími vlastníků pří‑
slušných domů.

Další agenda
Radní se zabývali tradiční zprávou o vyři‑
zování žádostí dle zákona 106 (přístup 
k informacím), prodloužili po mírně vzru‑
šené debatě nájem v  obecním bytě č.  14 
v Braunerově ulici, vyslechli aktuální neve‑
selé informace o  serpentině a  souhlasili 

s  dohodou mezi městem a  firmou Talora 
ohledně připojení veřejného osvětlení 
k systému našich Křižíkových lamp.

Radní souhlasili se jmenováním Alice 
Frydrychové do komise životního prostře‑
dí namísto paní Šášinkové, která po půl‑
ročním členství z komise rezignovala.

Závěrem se radní dotkli nedávné smutné 
události. To když souhlasili s  vysazením 
lípy na památku Jitky Tiché. Bude na Le‑
vém Hradci.

Z krátké městské rady 
na konci dubna
Pět přítomných radních na ní probralo 
problematiku rekonstrukce vodovodu 
v Tichém údolí a souhlasilo s tím, aby byla 
zakázka napřímo zadána firmě Severočes‑
ké vodovody a kanalizace jakožto provozo‑
vateli naší vodohospodářské sítě.

Sanace svahu v Kostelní
Radní vyslechli zprávu místostarostky Zu‑
zany Šrůmové stran sanace sesouvajícího se 
svahu (malé části) v Kostelní uličce a sou‑
hlasili s nabídkou, kterou na nápravu situa‑
ce předložila firma Strix. Svah bude opra‑

ven a  v  květnu budou práce na generální 
rekonstrukci Kostelní uličky pokračovat.

V tomto bodu také radní schválili více‑
práce týkající se zakázky Kostelní.

Firma Hypos Plus se rozhodla věnovat 
městu dar na podporu ukrajinské komuni‑
ty a radní dar s povděkem přijali do měst‑
ského rozpočtu.

Advokát do Nádražní
Místostarosta T. Novotný předložil radě 
výsledek nabídkového řízení na pronájem 
nebytového prostoru v  Nádražní ulici  
čp. 22 o výměře 39 m2. Přihlásil se jediný 
zájemce, který zde bude provozovat advo‑
kátní praxi.

V  dalším programu radní souhlasili 
s  tím, aby komise pro digitalizaci zvážila 
relevantní možnosti stran nového webu 
města a  odložili projednávání trojstranné 
dohody s firmou Agira. l

Tomáš Novotný
místostarosta

Je potěšitelné, že naše pozvání přijala zá‑
stupkyně velvyslankyně izraelské ambasá‑
dy paní Roni Abramson, zástupce němec‑
kého velvyslanectví pan Andreas Weber 
a  tajemník Federace židovských obcí pan 
Michael Pelíšek.

Nechyběla armáda, jmenovitě vojáci 
z Posádkového velitelství Praha jsou skvělí 

a jejich účast dá vždy pietnímu aktu oprav‑
du reprezentativní náboj.

Akci jsem měl tradičně tu čest modero‑
vat. Rád jsem dal slovo zmíněným hostům 
i našemu panu starostovi Jaroslavu Drdovi, 
který v krátkém a citlivém projevu připo‑
menul hrdinství všech, kdo pomáhali věz‑
ňům utíkajícím z transportního vlaku.

Výtečná chvíle nastala, když se mikrofonu 
ujali pánové Václav Majer a Václav Dědič. 
Přímí svědkové tehdejší pohnuté doby 
mezi nás přišli na Levý Hradec, svěží a se 
zajímavými vzpomínkami. Leckdo z  pří‑
tomných pánů si asi přál, aby byl v 93 (!) 
letech ve stejně dobré kondici, s jasnou hla‑
vou a dobrou myslí.

Školní mládež jímavě zapěla nejkrásnější 
písničku, naši hymnu.

Slavnost pokračovala za přítomnosti dal‑
šího vzácného hosta, zmocněnkyně pro lid‑
ská práva Kláry Šimáčkové ‑Laurenčíkové. 
Ta přijela na pozvání místostarostky Zuza‑
ny Šrůmové a zúčastnila se s námi jak piety 
u pomníku židovských spoluobčanů u rad‑
nice, tak uctění památky obětí perzekuce 
dole na nádraží.

Tady se s námi podělil o svoji vzpomín‑
ku na vlak smrti další z pamětníků, Miro‑
slav Košťál. I  jeho vzpomínky byly silné 
a dojemné.

Za výtečnou organizaci zdařilého vzpo‑
mínkového dne děkuji svým kolegům 
z úřadu Lukáši Vápeníkovi a Míše Halíko‑
vé, skautům, hasičům a  všem, kdo se na 
přípravě dále podíleli.  l

Tomáš Novotný
místostarosta

Slavnostní pieta uctila transport smrti
Ve	čtvrtek	20.	dubna	jsme	si	připomenuli	smutnou	událost,	
výročí	transportu	smrti.	Hrdinství	roztockých	a	žalovských	
občanů	z	jara	1945	jsme	si	po	třech	letech	omezení	opět	
připomenuli	se	vší	důstojností	a	za	účasti	mnoha	vzácných	hostů.	
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Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvěd‑
čení o  podílu na zlepšení životního pro‑
středí, jež na základě dosažených výsledků 
vystavil kolektivní systém pro sběr a recyk‑
laci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným 
obyvatelům došlo za rok 2022 k úspoře pro‑
dukce CO2 o  552,36 tun. Tipnete si, kolik 
smrků pohltí stejné množství CO2? 213 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 
27 126,51 litrů ropy. Představte si, že z to‑
hoto množství se pokryje spotřeba pohon‑

ných hmot auta např. na cestu z Prahy do 
Brna po dálnici D1, a to 1015krát.

Došlo také k  úspoře 279 245,74 kWh 
energie. Asi stejné množství, jako kdyby‑
chom spustili cyklus myčky nádobí 
279246krát.

Z  odevzdaného množství spotřebičů se 
podařilo vrátit do výroby 26 759,32 kg že‑
leza. Takové množství recyklovaného žele‑
za je možné použít pro výrobu 1097 ks no‑
vých praček, aniž by bylo nutné těžit 
železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také 
podařilo získat 929,99 kg mědi, což stačí pro 
ražbu 165 331 1 € mincí, nebo 1 139,09 kg 
hliníku, který by stačil na výrobu 75 940 ple‑
chovek o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje ne‑
jen dále využitelné materiály, ale také 
škodlivé látky. Odhozením do popelnice se 
elektrozařízení nedostanou k recyklaci, ale 
skončí nevyužité na skládce. Odevzdávejte 
spotřebiče na sběrný dvůr nebo poslední‑
mu prodejci při zakoupení nového!

Pozn.: Data uvedená v tomto článku byla vygenerovaná 
04. 04. 2023 14:39 z informačního systému RECOS pro 
město Roztoky.

  l

Odbor životního prostředí MÚ Roztoky

Celkové výdaje projektu jsou přibližně 
9,5 mil. Kč, díky získané dotaci bude město 
Roztoky z  vlastních zdrojů hradit pouze 
cca jednu třetinu.

Digitální povodňový 
plán Roztok
Digitální povodňový plán Roztok obsahuje 
všechny nutné informace na jednom místě, 
a to jak v elektronické, tak písemné formě. 
Je to zásadní materiál pro obec, povodňo‑
vou komisi i  složky integrovaného zá‑
chranného systému a usnadňuje koordina‑
ci jednotlivých institucí v případě krizové 
události. Navíc tak obec splnila náležitosti, 
které jí ukládá Zákon o vodách 254/2001, 
kde má každá obec povinnost povodňový 
plán obce mít zpracovaný a aktuální.

Varovný informační 
systém (VIS)
VIS je multifunkční informační systém, 
napojený na prvky a datové zdroje lokální‑
ho výstražného systému (hladinová, tep‑

lotní a srážková čidla) a jednotného systé‑
mu varování a  vyrozumění, provozovaný 
GŘ HZS. Systém sestává z centrálního řídi‑
cího pracoviště, umístěného na městském 
úřadu, a  z  celkem 204 ks obousměrných 
digitálních hlásičů, umístěných na slou‑
pech veřejného osvětlení, které ozvučí úze‑
mí celé města. Varovný informační systém 
bude funkční i v případě výpadku elektric‑
ké energie.

Podstatnou funkcí varovného systému je 
i možnost využít jej jako bezdrátový roz‑
hlas. Vybudování varovného systému 
s  funkcí obecního rozhlasu s  propojením 
na automatizované hladinoměry a napoje‑
ním na složky IZS vznikne moderní proti‑
povodňový varovný systém, který bude 
sloužit občanům obce nejen v případě po‑
vodní, ale jakékoli mimořádné události. 
Pořízením varovného systému naplníme 
povinnosti zákona o IZS 239/2000, kde sta‑
rosta obce musí zajistit varování a vyrozu‑
mění obyvatelstva v případě vzniku mimo‑
řádné události. Nový varovný systém je 
schválen jako koncový prvek varování 
a vyrozumění dle požadavků GŘ HZS ČR, 

což dnes není ani systém pro odesílání 
hromadných SMS nebo kabelová televize. 
Navíc se jedná o  nejmodernější digitální 
komunikační systém, který umožňuje do 
budoucna připojit další environmentální 
monitory prostředí (měření hlučnosti, 
prašnost, CO2 ve školách, školkách  atd.), 
popřípadě jiné „chytré“ systémy.

Roztoky tím získají moderní komuni‑
kační systém, který splňuje požadavky 
současné legislativy a bude připravený pro 
další budoucí širokospektrální využití.

Umístění hlásičů vychází z  akustické 
studie, která byla v rámci projektu zpraco‑
vána. Budou instalovány postupně a vždy 
po instalaci menšího uceleného úseku bu‑
dou probíhat akustické zkoušky tak, aby se 
ověřila jejich funkčnost. Zkoušky budou 
probíhat pouze v nutné míře a samozřejmě 
v  běžných denních hodinách. Věříme, že 
toto drobné nepohodlí nám moderní sys‑
tém umožňující nejen informace v případě 
krize, ale i  mnoho dalšího, bohatě vyna‑
hradí.

Celý projekt bude realizován do konce 
září 2023.  l

Co jsme v roce 2022 udělali pro životní prostředí?

Varovný a informační systém v Roztokách

Díky	obyvatelům	se	naše	město	Roztoky	může	za	rok	2022	pochlubit	výsledky	
sběru	vysloužilého	elektrozařízení	předaného	ke	zpětnému	odběru	společnosti	
Elektrowin	o	celkové	hmotnosti	46,27	t.	Každý	obyvatel	tak	odevzdal	
průměrně	5,37	kg	spotřebičů.	Ušetřili	jsme	tak	spotřebu	elektřiny	a	snížili	
produkci	skleníkových	plynů.	Nespotřebovali	jsme	ropu,	železnou	rudu,	měď	
a	hliník,	které	jsou	potřebné	pro	průmyslovou	výrobu.	Nahradili	jsme	je	právě	
recyklací	odevzdaných	spotřebičů.

Koncem	května	2023	začíná	realizace	projektu	
„Protipovodňová	opatření	pro	město	Roztoky“.	Projekt	spočívá	
ve	vypracování	digitálního	protipovodňového	plánu	(DPP)	
a	instalaci	vlastního	varovného	a	informačního	systému.	
Projekt	je	financován	převážně	z	prostředků	Evropské	unie	
v	rámci	Operačního	programu	životní	prostředí.

Jaroslav Drda
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Dovolte mi tedy jednou začas přinést pro‑
střednictvím Odrazu mírně nekomisní 
zprávy z komise životního prostředí.

Za prvních 120  dní nového volebního 
období jsme se sešli hnedle čtyřikrát a zdá 
se, že práce máme pořád dost.

Pravidelně si na kobereček zveme mís‑
tostarostku a  radní pro životní prostředí 
Zuzanu Šrůmovou, která nás informuje 
o  probíhajících akcích a  aktivitách města 
v téhle oblasti.

Vyjadřujeme se k  projektům teprve 
chystaným, ať už městem, spolky, nebo ob‑
čany. A  protože plánované projekty jsou 
připravované kvalitně, s  vkusem a  citem, 
vyjadřujeme se zatím bez výtek či námi‑
tek.

Fajn také je, že vedení města dopřává ko‑
misi sluchu a na její doporučení dá.

Z  podnětu komise tak město spustilo 
program adopce městské zeleně občany, 
počalo pracovat na pořízení koncepční 
Studie městské zeleně nebo registraci Vý‑
znamných krajinných prvků. Ty poslední 
jsou chráněnými přírodními územími a je‑
jich vyhlášení je plně v gesci města. To si 
tak může určit, nejen co, ale hlavně jak se 
bude v přírodě a krajině chránit.

V současném složení je také komise dob‑
ře „vyfutrovaná“ po odborné stránce. Čle‑
ny jsou lidé jak s odborným vzděláním, tak 
bohatou praxí v oblasti životního prostředí. 
Nikdo ale samozřejmě není odborník na 
všechno, a  tak si k  diskusím o  důležitých 

tématech, na která se odborně úplně necítí‑
me, zveme fundovanější hosty. Koncepč‑
ním plánováním sídel a krajiny nás tak na‑
příklad provedl autorizovaný krajinářský 
architekt Matouš Jebavý, vedoucí katedry 
zahradní a krajinné architektury České ze‑
mědělské univerzity. Obdobná setkání také 
chystáme nad tématy nakládání s dešťovou 
vodou a  generelem odvodnění, nakládání 
s komunálním odpadem a dalšími.

Podrobné zápisy z  našich jednání, ja‑
kož i  usnesení komise, najdete na měst‑
ském webu pod záložkou „Zastupitelstvo 
a rada – výbory a komise“.

A pokud je něco, co vám v oblasti život‑
ního prostředí, přírody a  krajiny leží na 
srdci, těší vás, nebo trápí, neostýchejte se 
obrátit na kohokoli z našich členů, rádi se 
věcí budeme zabývat.  l

Tomáš Zděblo
předseda	komise

Pracovní skupina se 
pravidelně schází
Po několika týdnech vágního váhání ze 
strany kraje jsme iniciovali vznik krizové‑
ho štábu. Krizový štáb se v těchto situacích 
zřizuje běžně a  slouží především k  tomu, 
aby se spolu lidé a organizace bavili, koor‑
dinovali své kroky a byli prostě schopni si‑
tuaci efektivně řešit. Vzhledem k tomu, že 
kraj se k vytvoření takové skupiny neměl, 
udělali jsme to my jako vedení města.

Součástí krizového štábu jsou zástupci 
města, Krajské správy a údržby silnic (dále 
pod krásnou zkratkou KSÚS), ROPIDu 
a DPP a dalších organizací, scházíme se on‑
line v týdenním či čtrnáctidenním intervalu.

Padá, nebo nepadá?
Geotechnický průzkum stavu opěrné zdi 
(bavíme se o té, na které serpentina stojí) je 
u konce, proběhly sondy z boku, sondy svr‑
chu, nějaké další zkoušky a čeká se na po‑
slední laboratorní vyhodnocení. Předběž‑
ný i průběžný výsledek je pozitivní v  tom 
smyslu, že serpentina nespadne hned.
Ale stav zdí a  násypu uvnitř není dobrý, 
dochází tam k  dlouhodobému vymílání 

vodou, která do tělesa zatéká. Malta držící 
kameny pohromadě je dávno pryč, kame‑
ny se z  původních 30 cm zmenšily na 
cca 5 cm, skála je až v 11 m pod silnicí, tak‑
že se nemůžeme ani utěšovat tím, že to na 
ní stojí pevně. Základy nejsou. Serpentinu 
zvenku drží 10 cm stříkaného betonu na 
rozpadlé kari síti. To věru není mnoho.

Stav popisujeme takto „natvrdo“ přede‑
vším z  toho důvodu, že podle posudku 
jsou současná (a  další) omezení více než 
nutná. Toto není dobrý stav, ani trošku. Vi‑
brace a  zatížení, velké deště a  další vlivy 
mohou velmi snadno vést k  tomu, že se 
uvnitř něco pohne… a to opravdu nechce 
nikdo z nás. Daná omezení je potřeba re‑
spektovat, i když z toho nikdo nemá radost 
a  pro mnoho občanů, firem i  pro město 
samé to znamená finanční náklady navíc 
a nepříjemná omezení.

Pojedeme jedním pruhem
Úplná rekonstrukce serpentiny začne dle 
aktuálních odhadů kraje zhruba za rok. 
Tak dlouho trvá, než vysoutěžený projek‑
tant vytvoří projekt, vyřídí se stavebně‑
‑byrokratické kolečko a  vysoutěží staveb‑
ník. Do té doby nás kvůli opravdu 

nebezpečnému stavu zdi čekají semafory, 
a to zhruba od konce května. Je nutné jez‑
dit pouze vnitřní stranou serpentiny, aby 
nápor na nebezpečnou vnější část nebyl 
tak velký. Současně budou zachována i stá‑
vající omezení – serpentinou budou moci 
projíždět pouze auta do 3,5 tuny, autobusy 
a IZS. Nikdo jiný.

Semafory dle tvrzení ROPIDu nebudou 
mít dopad na četnost autobusových spojů, 
nicméně po prvním týdnu proběhne vy‑
hodnocení, zda nedochází k  moc velkým 
zpožděním a není třeba jízdní řád dočasně 
upravit.

Semafory budou na náš popud dynamic‑
ky řízené, interval by tedy měl odpovídat 
tomu, že ráno jede většina vozidel do Pra‑
hy a odpoledne opačným směrem. Přesto 
bude zcela jistě docházet k tomu, že se bu‑
dou tvořit zácpy, ač se budeme snažit zvláš‑
tě řidiče z jiných obcí od průjezdu Roztoky 
odradit. Roztoky projede denně zhruba 
5500 aut, velká část z nich městem pouze 
projíždí.

Koncem května vstoupí v  platnost 
dopravně ‑inženýrské opatření, tedy znače‑
ní objízdných tras (místo aktuálního pře‑
chodného označení), jehož jsou semafory 
součástí. Objížďka pro auta nad 3,5 tuny je 
díky tristnímu stavu mostků a zdí v okol‑
ních obcích (na silnicích též pod správou 
KSÚS) dlouhá poměrně strašlivých 97 km. 
Případné výjimky mohou udělovat pouze 
Černošice skrze Oddělení dopravy a sprá‑

Stěrače stírají, komise životního prostředí žije…

Aktuální dění kolem (a uvnitř) serpentiny

O	dění	v	poradních	orgánech	města	se	toho	člověk	běžně	
moc	nedozví,	pokud	tedy	není	dobrodružná	povaha	
prozkoumávající	hlubiny	městského	webu.

Jaký	je	aktuální	vývoj	ohledně	naší	(resp.	krajské,	to	je	jeden	
z	problémů)	serpentiny?	Co	město	a	kraj	dělá	pro	to,	aby	
špatná	situace	nebyla	zoufalá?	A	kam	se	to	celé	posunulo	
během	měsíce?
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vy komunikací – my o nich budeme jednat 
pro základní obsluhu města (odpady, vý‑
voz žump, technické služby, zásobová‑
ní atp.).

Co s tím?
Zeď se musí opravit, to je zcela jasné. Opra‑
va v  našem případě znamená zbourání 
a kompletně novou stavbu.

KSÚS v tuto chvíli vysoutěžila zpracova‑
tele projektové dokumentace. Mělo by jít 
o  havarijní stav a  poměrně rychlou akci, 
nicméně i  rychlá akce znamená, že stavět 
se začne zhruba za rok, kdy dojde k úplné 
uzavírce serpentiny. A že stavba bude mi‑
nimálně pět měsíců trvat. Komunikace 
mezi městem a  KSÚS probíhá a  město 
bude skrze své zástupce součástí výrobní‑
ho výboru (tj. projektového týmu).

Pro nás to znamená přípravu krizové va‑ 
rianty, která by zajistila dostatečnou doprav‑
ní obslužnost našeho města. Už jsme ověřo‑
vali, kde by se v takovém případě otáčel auto‑
bus na Prahu (na parkovišti u nádraží, jinde 
to nejde), jak by mohly vypadat návaznosti 
na autobusy, otáčející se nahoře v Roztokách, 
a  jejich trasy po Roztokách a  na Suchdol. 
Špatné je zejména to, že nejsou alternativní 
trasy mezi spodními a horními Roztokami. 
Je vyloučené osobní dopravu pouštět Luke‑
šákem, tedy kolem „šraněk“, i ze Žalova po‑
dél Vltavy – tyto cesty mohou být rezervou 
pro záchranný systém a nejnutnější obsluhu 
města, ale větší zatížení jejich stav nesnese.

Na přípravě na toto období budeme prů‑
běžně pracovat a doufat, že připravené va‑
rianty nebude nutné využít dříve než při 
plánované stavbě.

Monitorujeme a informujeme
Opěrná zeď serpentiny dostane malý dárek 
v  podobě havarijního monitoringu. Bude 
nepřetržitě sledována pomocí přesných in‑
klinometrů. Na opěrné zdi budou umístěna 
čtyři čidla, data z  čidel budou bezdrátově 
odesílána a v reálném čase vyhodnocována. 
V  případě nenadálého pohybu opěrného 
systému se vyšle okamžité varování KSÚS 
i městu.

Stejně tak budeme dále monitorovat si‑ 
tuaci my a informovat vás, o čem bude třeba.

Nadále budeme pokračovat v organizo‑
vání pravidelných setkání krizového štábu 
a zvát na ně relevantní osoby z kraje a dal‑
ších institucí. Zahajujeme dialog ohledně 
ekonomických dopadů (aktivita kraje 
v  tomto směru bohužel zhruba odpovídá 
aktivitě v udržování cest). Budeme pokra‑
čovat v plánování krizových scénářů (kdy‑
by se serpentina po velkém dešti nedejbože 
pohnula atp.), ať jsme připraveni i na tako‑
vé varianty a městu nehrozí paralýza.

Přestože aktuální vedení KSÚS je spíše 
jedním z kladných hrdinů a  řeší nepěkné 
dědictví svých předchůdců, závěrem lze 
konstatovat, že stav krajských dopravních 
tepen všude kolem nás je značně tristní. 
Iniciativnost a  akceschopnost krajských 
institucí při takovéto situaci bychom si 
představovali opravdu jinak. Nezbývá než 
věci posouvat ze strany města  – a  v  tom 
budeme vytrvale pokračovat i nadále.

Často kladené dotazy
Proč nepustíte serpentinu po dobu sema-
forů jednosměrně ráno dolů, odpoledne 
nahoru?
Dopravu do Prahy pro osobní auta by to 
bezesporu urychlilo, ale vznikla by neřeši‑
telná situace pro všechny ostatní, včetně 
autobusů. Řešit to budeme dynamickým 
řízením semaforů pro minimalizaci tvoře‑
ní zácp.

Proč nepustíte dopravu Lukešákem as-
poň v  jednom směru v  nejvytíženějších 
hodinách?
Jde o asfaltovanou lesní komunikaci, která 
není stavěna na průjezd tisíců aut denně. 
Když pomineme nebezpečí zničení komu‑
nikace, hrozilo by i  zneprůjezdnění pro 
IZS. Vjezdy na tyto objízdné trasy bude 
hlídat městská policie.

Odkdy bude serpentina kompletně uza-
vřena?

Podle informací, které máme ze Středočes‑
kého kraje, pod nějž komunikace spadá, by 
počátek celkové opravy, a  tedy i uzavírky, 
připadal na květen 2024. V tuto chvíli jde 
ale o orientační termín, je tam spousta ne‑
známých. Do té doby bude serpentina fun‑
govat jen v omezeném režimu řízeném se‑
mafory.

Jak budete odrazovat řidiče okolních 
obcí od průjezdu?
Součástí dopravně ‑inženýrského opatření 
je značení na významných křižovatkách, 
určené pro auta nad 3,5 tuny. „Odrazování“ 
osobních aut probíhá komunikací s ostat‑
ními obcemi, ať řidiči vědí, že je lepší jet 
jinudy.

Proč situace došla tak daleko? O špatném 
stavu serpentiny se přece vědělo. Kdo je 
za to zodpovědný?
O špatném stavu nejen serpentiny, ale celé‑
ho průtahu, se rámcově ví. Nikdo ale neče‑
kal, že stav opěrné zdi je tak strašný. Zjistilo 
se to teď, protože probíhá příprava rekon‑

strukce celého průtahu. V serpentině při ní 
budou jezdit a pracovat těžké stavební stro‑
je a KSÚS chtěla ověřit, že jejich tíha a vib‑
race stabilitu zdi neohrozí. Zjištění, že 
serpentinu ohrožuje i  aktuální doprava, 
bylo poměrně nečekané. Druhá část odpo‑
vědi je dlouhodobě špatný stav krajských 
komunikací i jejich monitoring.

Jsem živnostník/podnikatel/stavitel a  je 
pro mě nepřípustné platit trasu o 97 km 
delší. Na koho se obrátit?
S žádostí o výjimku z objížďky se můžete 
obrátit na Oddělení dopravy a správy ko‑
munikací ORP Černošice. Výjimky bude 
možné vydávat až poté, co dopravně‑
‑inženýrské opatření vstoupí v  platnost, 
a z dosavadní komunikace lze usoudit, že 
jimi v  případě úspěchu nebude průjezd 
serpentinou, ale spíše kratší varianta ob‑
jížďky.  l

Za vedení města
Zuzana Šrůmová  

s přispěním Jaroslava Drdy a Tomáše Novotného
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Za jedině správně vynaložené veřejné pro‑
středky považují ty do investic, nejlépe do 
infrastrukturních. Na první poslech by 
bylo možné dát těmto názorům za pravdu, 
pokud si opravdu můžeme být jisti tím, že 
právě ve výstavbě infrastrukturní sítě 
(např.  silniční) nenalezeme stíny korupce 
a miliardy „odkloněné“ (ne)patřičným za‑
interesovaným osobám.

Kapitola (veškerých) investic na letošní 
rok byla posílena z 2,2 na 2, 7 mld. Kč. To 
je velká suma, snad se podaří peníze také 
racionálně prostavět. V diskusi padla výt‑
ka, že v  loňském roce zůstalo nevyužito 
100 mil. Kč na investice v sociální oblasti. 
44 mil. Kč však šlo do Mladé Boleslavi na 
rozšíření kapacity Domova seniorů o zaří‑
zení s  tzv.  zvláštním režimem (to jsou 
např.  Alzheimer centra). Podpořen byl 
také pilotní projekt hospice pro mladistvé 
(16+) v Čerčanech, jediný toho typu v na‑
šem kraji.

Bez dotací? Těžko
Při projednávání některých dotací se člo‑
věk neubrání lehkému svrbění, ale na stra‑
ně druhé je bohulibou úlohou kraje pod‑
porovat různé užitečné aktivity, které by 
jinak zemřely na úbytě. Celkem je v letoš‑
ním rozpočtu na jednotlivé fondy vyčleně‑
no 600 mil. Kč! Není možné nevnímat, že 
mnozí zastupitelé mají s touto velkou část‑
kou problém. A  to ještě mnoho žadatelů 
zůstane oslyšeno.

Tradičně kraj dotuje fond obnovy ven‑
kova  – podporu obcí do 2 tisíc obyvatel, 
které mají vesměs hluboko do kapsy. Roz‑
dělili jsme 5,8 mil. Kč 14 obcím, většinou 
na chodníky, veřejné osvětlení apod.

Podobně důležité je udržet v malých ob‑
cích drobné obchůdky s potravinami, pro‑
tože zejména pro seniory je jejich případný 
zánik velkým problémem. Středočeské za‑

stupitelstvo proto podpořilo (podobně 
jako na minulém jednání) dalších 51 žá‑
dostí a rozdělilo jim necelé 4 mil. Kč. Není 
to mnoho, ale snad to trochu pomůže.

Mnohem větší částka, celých 33 mil. Kč, 
půjde na podporu vybavení jednotek dob‑
rovolných hasičů. Je to zásadní zejména 
pro obce, kde nesídlí profesionální jednot‑
ka HZS ČR.

Rozpočet byl posílen i v oblasti školství, 
ve prospěch drobných investic, přístaveb 
a  rekonstrukcí školských objektů, vesměs 
pro menší obce.

Kraj poskytl dotace (cca 50 mil. Kč) také 
na sociální aktivity a  služby v  rámci 
tzv. Humanitárního fondu. Z tohoto fondu 
také půjde na podporu zdravotních služeb 
téměř dalších 6,5 mil. Kč.

Roztoky trochu ostrouhaly
Došlo i na rozdělení dotací z Fondu sportu 
a volného času. Výzva byla vypsána ve čty‑
řech kategoriích a  sešlo se neuvěřitelných 
660 žádostí! Jejich celková výše výrazně 
převyšovala alokaci Fondu (40 mil. Kč) 
a  mnoho zájemců proto bude zklamáno. 
Mezi nimi i tři spolky z Roztok – sdružení 
Roztoč, Junák – středisko Lípa a fotbalový 
klub SK Roztoky. Úspěšní byli jen roztočtí 
lehcí atleti, kteří získají 290 000 Kč na za‑
koupení elektronické časomíry. Z  debaty 
vyplynulo, že letos byl podpořen zejména 
nákup konkrétního technického vybavení, 
méně pak podpora činnosti.

Téměř 900 000 Kč také kraj uvolnil ve 
prospěch spolku Post Bellum, který doku‑
mentuje v rámci tzv. orální historie vzpo‑
mínky pamětníků, a  to ve spolupráci se 
školami.

Dočkáme se obchvatu?
Zastupitelstvo schválilo pořízení 16. aktua‑
lizace Zásad územního rozvoje Středočes‑

kého kraje, která se přímo týká také našeho 
města. Jde konkrétně o  obchvat Velkých 
Přílep, jenž bude přímo napojen na roztoc‑
kou silnici II/242. Z druhé strany bude při‑
pojen na připravovanou novou silnici  – 
spojnici teplické a  slánské dálnice, 
obcházející Tursko, Lichoceves a Statenice. 
V této trase se už vykupují pozemky, takže 
je naděje, že i naše cesty do Prahy nebudou 
možné jen přes úzká hrdla pobřežní komu‑
nikace u Sedlce či skrze únětické zatáčky. 
Skoro bych ale tipoval, že obchvat Velkých 
Přílep bude realizován rychleji, neb se jeví 
jako mnohem logisticky jednodušší. Mini‑
sterstvo životního prostředí záměr podpo‑
řilo, byť s vědomím, že vliv stavby na život‑
ní prostředí „bude významný, nevratný 
a trvalý“.

Trochu mě pobavila věta ve zdůvodnění 
MŽP, kde se uvádí, že (nový) „podchod 
pro pěší bude rovněž plnit funkci podcho‑
du pro zvěř a cyklisty“. To je dosti odvážná 
představa… ale hlavně aby to už bylo.

S  dopravou souvisejí i  dvě informace. 
V otevřené soutěži byli vybráni noví auto‑
busoví dopravci pro sedm oblastí kraje. Své 
role se ujmou od příštího roku. Soutěží se 
podařilo, navzdory narůstající režii, snížit 
cenu zakázky v průměru o 20 %, což je ne‑
pochybně úspěch. Přesto ceny jízdného 
zřejmě dále porostou. Čertovo kopýtko je 
v  tzv.  indexaci nasmlouvané ceny, která 
plně kopíruje míru inflace. Takže o  20  % 
slevili, ale15  % dostanou navýšeno za le‑
tošní rok. Inu, kdo umí (optimalizovat), 
ten umí… Hlavním důvodem zdražování 
jízdného je ale nutná obnova vozového 
parku, a to jak autobusového, tak železnič‑
ního. A to budou stovky milionů korun.

  l

Několik postřehů o krajských dotacích
V	agendě	dubnového	zasedání	krajského	zastupitelstva	převažovaly	dotace	
všeho	druhu.	Někteří	lidé,	a	ovšem	i	zastupitelé,	při	slově	dotace	„sahají	
po	revolveru“,	neboť	je	mají	za	dílo	ďáblovo	a	zdroj	všech	ekonomických	
problémů	státu.	

Stanislav Boloňský

Novinky z městské zeleně
V	posledních	týdnech	se	toho	v	roztocké	

zeleni	děje	mnoho.	Ve	finále	je	jarní	péče	

o	květinové	záhony,	dokončují	se	řezy	stromů	

a	keřů.

Zkušení	arboristé	provedli	zdravotní	a	bez‑

pečnostní	řez	lip	v	Lidické	ulici	od	křižovatky	

s	Vančurovou	po	křižovatku	se	Zeyerovou	

ulicí	a	začali	pracovat	na	zdravotním	a	bezpeč‑

nostním	řezu	stromů	v	Tichém	údolí	vedle		
vily	125	u	Horowitzovy	cesty.	Zdravotní	řez	
zahájili	i	u	javorů	na	Školním	náměstí.

Na	Dubečnici	začala	přeměna	centrálního	
prostranství	v	hravou	krajinu	plnou	zeleně	
a	kopečků.

V	Kostelní	uličce	se	můžete	těšit	na	travnatou	
stráň	plnou	květin	–	právě	proběhla	sanace	
nestabilního	svahu	pomocí	sítí	a	kapes	naplně‑
ných	zeminou	a	jeho	osetí.

Květiny	přibyly	i	v	novém	záhonu	na	křižo‑
vatce	ulic	Masarykova	a	Havlíčkova	a	na	valu	
u	odbočky	k	ZŠ	Cihelna.

Spolu	s	dětmi	ze	ZŠ	Zdenky	Braunerové	zaklá‑
dáme	pás	květnaté	louky	podle	nové	aleje	ze	
Žalova	k	Váze.

V	zeleni	v	okolí	Masarykovy	ulice	byla	zaháje‑
na	deratizace.	Všechny	návnady	jsou	bezpeč‑
ně	uloženy	v	podzemních	prostorách.		 l

Pavel Flener, Zuzana Richterová a Zuzana Šrůmová



 

 
          Nemocnice s poliklinikou v Kralupech nad Vltavou 

                      Pečujete o své blízké? 

Poradíme Vám, jakou pomoc a služby můžete využít pro sebe i své blízké 

Připravili jsme pro Vás poradenskou akci, kterou pořádá RHG spol. s r.o. – 
Nemocnice s poliklinikou v Kralupech nad Vltavou.  

Zdravotně sociální rozhraní péče o blízké 
přijďte za námi  

KDY:   24. května 2023 v 15:00 hodin  

KDE:   Kralupy nad Vltavou, V Luhu 1171 – ZELENÝ SÁL  

– budova Sociálních služeb města Kralupy nad Vltavou 

Hovořit s Vámi budou pracovnice RHG spol. s r.o. – Nemocnice s poliklinikou v 
Kralupech nad Vltavou: 

O zdravotních stránkách péče o blízké hlavní sestra Mgr. Monika Plášilová.  
           O sociální péči a pomoci sociální pracovnice  Bc. Irena Veselá, DiS. 

- hovořit budeme o těchto tématech -  

 co vše je potřeba vědět a znát chcete-li pečovat nebo pečujete-li o blízkého doma 
 zorientujete se v tom, co je péče zdravotní a co sociální (kdy o ně požádat) 
 zjistíte, že jsou hranice, kdy už pečovat o svého blízkého není rozumné a je dobré jej předat do 

péče profesionálních služeb - zdravotníkům či sociální službě  
 jak nevyhořet, když se starám o své blízké - proč je dobré myslet i na sebe 
 zjistíte, kdo Vám může pomoci v péči doma a že není špatné si nechat pomoci 
 uděláte si přehled poskytovaných sociálních službách předcházejících či navazujících zdravotní 

péči (domácí péče, kompenzační pomůcky, apod.) 
 můžete si porovnat, zda čerpáte vše, co můžete v péči o své blízké i z pohledu finančního 
 můžete si zkonzultovat, kde hledat pomoc a podporu nebo si říci jen o radu či se ubezpečit, že 

to děláte dobře. 

 V rámci této poradenské akce představí své konkrétní činnosti tyto zdravotní služby: 
Domácí zdravotní péče LCC s.r.o. 

Domácí zdravotní péče ALICE - Obl. Spolku ČČK Mělník  
Domácí zdravotní péče Včelka, pobočka Mělník 

Tato akce je pro Vás ZDARMA, včetně drobného občerstvení, avšak počet míst je 
omezen, proto si svou účast rezervujte na tel. 607 005 858 nebo na e-mailu 

socialnisestra@rhg.cz 

Akci podporuje Zdravotní pojišťovna MVČR  
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Pečovatelská služba
Vážení	spoluobčané,	rádi	bychom	vás	
informovali,	že	Pečovatelská	služba	
města	Roztoky	od	nového	roku	funguje	
od	pondělí	do	pátku,	od	7.00–19.00	hod.

V	případě	potřeby	se	můžete	také	
obrátit	na	naše	pečovatelky	o	víkendu	
či	ve	státní	svátek	na	telefonním	čísle:	
734	408	411.

V	případě	dalších	dotazů	se	na	nás	
neváhejte	obrátit	na	těchto	telefonních	
číslech:

Pečovatelky
Štěpána	Pencová,	tel.	721	402	140
Petra	Kvítková,	tel.	730	962	510

Vedoucí oddělení sociálního a DPS
Ing.	Kateřina	Lukášová,		
tel.	734	446	118		 l

PÁSMA DOBA	PLATNOSTI PLNOCENNÁ	(*) ZVÝHODNĚNÁ	(*) ZVLÁŠTNÍ	(*)

2	pásma 15	min. 20	Kč
(neplatí	pro	P,	0,	B)

10	Kč
(neplatí	pro	P,	0,	B)	

5	Kč
(neplatí	pro	P,	0,	B)

3	pásma 30	min. 30	Kč
(neplatí	pro	P)

15	Kč
(neplatí	pro	P)

7	Kč
(neplatí	pro	P)

4	pásma 60	min. 40	Kč 20	Kč
(neplatí	pro	P)

10	Kč
(neplatí	pro	P)

5	pásem 90	min. 50	Kč 25	Kč
(neplatí	pro	P)

12	Kč	
(neplatí	pro	P)

6	pásem 2	hod. 60	Kč 30	Kč
(neplatí	pro	P)

15	Kč
(neplatí	pro	P)

n dne 30.  3.  23 zjištěna havárie vozidla 
u  křižovatky ul. Lidická a  Na Panenské, 
provedeno usměrňování dopravy, vozidlo 
odstraněno;
n dne 30. 3. 23 oznámena krádež v prodej‑
ně Tesco. Šetřením zjištěna škoda a způsob 
krádeže. Věc předána PČR Libčice k zado‑
kumentování.;
n dne 31. 3. 23 oznámeno podezření z krá‑
deže řetízku v době nepřítomnosti obyva‑
telky bytu v prostoru DPS. Po delším hle‑
dání byl nalezen zapadlý v koberci;

n dne 31. 3. 23 oznámen pohyb podezřelých 
osob v Tescu – hlídka na místo, provedeno 
šetření, zajištěná podezřelá žena se doznala 
ke krádeži (i z předchozího dne). Druhá po‑
dezřelá osoba před příjezdem hlídky utekla – 
provedeno pátrání s negativním výsledkem. 
Předáno PČR Libčice k zadokumentování;
n dne 31. 3. 23 cestou PČR oznámeno ruše‑
ní nočního klidu z bowlingu v Academicu – 
hlídka na místo, věc vyřešena domluvou;
n dne 3. 4. 23 oznámena žádost PČR o za‑
jištění místa náhlého úmrtí v  domě v  ul. 

Zaorálkova – hlídka na místo, po příjezdu 
PČR Libčice předáno k realizaci;
n dne 4.  4.  23 oznámena krádež zboží 
a útěk podezřelé osoby z Albertu – hlídka 
na místo, provedeno pátrání s negativním 
výsledkem, věc kvalifikována a  šetřena 
jako podezření z  přestupku proti majet‑
ku;
n dne 4. 4. 23 oznámeno cestou PČR odci‑
zení hotovosti ve vlakové soupravě – hlíd‑
ka na místo výskytu poškozené osoby, věc 
si převzala PČR Libčice k realizaci;

n Platí na všech linkách PID (metro, tram‑
vaj, autobus, železnice, přívoz), kromě la‑
nové dráhy na Petřín, linky AE a některých 
výjimek označených v tabulce:
n Neplatí v pásmu P (MHD Praha).
n Neplatí v pásmu 0 (příměstské linky ve 
vnitřní Praze).
n Neplatí v pásmu B (příměstské linky na 
okraji Prahy).

n Platnost omezena časem a počtem proje‑
tých pásem.
n Území Prahy se počítá jako 4 tarifní pás‑
ma P, 0, B (pásmo P je dvojité).
n Území Středočeského kraje a sousedních 
krajů je rozděleno do pásem 1 až 12.
n Na mezikrajských autobusových linkách 
a ve vlacích PID nelze jízdní doklady PID 
použít pro vnitrokrajské cesty po území Li‑

bereckého kraje, Královehradeckého kraje, 
Pardubického kraje a Kraje Vysočina.
n Více informací o pásmech PID: 
pid.cz/tarifni‑pojmy/tarifni‑pasma‑pid/

Z deníku Městské policie Roztoky

Přehled jízdenek pro jednotlivou jízdu linkami PID od 1. 4. 2023

za	období	od	30.	3.	2023	do	3.	5.	2023:	

Místní akční skupiny získaly pro období 
2021–2027 mj.  roli administrátorů výzev 
v OP TAK (Operační program Technolo‑
gie a  aplikace pro konkurenceschopnost), 
v malé části operačního programu vyme‑
zené pro komunitní rozvoj. Máme šanci 
rozdělit asi 7 milionů žadatelům, malým 
a středním podnikatelům, kteří podají žá‑
dost do naší výzvy. Zatím jsme podali 
tzv. programový rámec a po jeho schválení 
budeme mít možnost vyhlásit výzvu, dojde 
k tomu tedy někdy v létě.

Pravidla stanoví, že projekty musejí mít 
způsobilé výdaje od 250 000 do dvou mi‑ 
lionů korun, dotace je 50 %. Dílo musí být 
jednoetapové a  musí být dokončeno do 
poloviny roku 2026.

Na co lze žádat? Pravidla obecně uvádějí, 
že na robotizaci, automatizaci, digitalizaci, 
na web nebo cloud a  na komunikační 
a identifikační infrastrukturu. Podrobně je 
to uvedeno v příloze č. 2 výzvy pro místní 
akční skupiny.

Pokud vyčerpáme alokaci, můžeme zís‑
kat další prostředky. Sledujte proto naše 
webové stránky www.premyslovci.cz, kde 
v  části Období 2021–2027 má OP TAK 
svou rubriku (kde najdete onu výzvu, její 
přílohy a další dokumenty), anebo pište na 
info@premyslovci.cz.

  l

Jarda Huk
Přemyslovské	střední	Čechy,	o.	p.	s.

Šance pro malé a střední podnikatele

(*) Plnocenná / Od 18 do 65 let
Zvýhodněná / Od 6 do 18 let, studenti až do 26 let; senioři od 65 let. Nárok na slevu je nutné doložit.
Zvláštní / Pro držitele českého průkazu ZTP nebo ZTP/P. Nárok na slevu je nutné doložit.  l



13KVĚTEN 2023

INFORMACE Z RADNICE

n dne 4. 4. 23 ve schránce důvěry nalezeny 
klíče, uloženo na MP, zveřejněno na webu 
a FB – skupina Roztoky;
n dne 6.  4.  23 oznámen nález mobilu 
zn. Xiaomi Redmi v ul. Vltavská, uloženo 
na MP;
n dne 6. 4. 23 nalezeno v ul. Felklova odsta‑
vené vozidlo nesplňující podmínky provo‑
zu, zadokumentováno, vylepena výzva 
k odstranění nebo zjednání nápravy, ta za‑
slána i  provozovateli, oznámeno SSÚ při 
MÚ Roztoky;
n dne 10. 4. 23 cestou PČR oznámeno naru‑
šení občanského soužití v Solníkách – hlíd‑
ka na místo, zjištěn konflikt oznamovatele 
se skupinou osob, zjištěny podrobnosti 
a totožnost osob. Věc si převzala PČR Libči‑
ce k zadokumentování;
n dne 12.  4.  23 oznámen pobíhající pes 
v ul. Masarykova, pes odchycen a předán 
majiteli, věc vyřešena uložením blokové 
pokuty v příkazním řízení;
n dne 18. 4. 23 oznámeno znečištění komu‑
nikace v ul. Jana Palacha z důvodu výjezdu 
vozidla z  pozemku, kde probíhá rekon‑
strukce. Věc vyřešena na místě domluvou;
n dne 20.  4.  23 oznámen nález dětského 
kola v prostoru skateparku, zajištěno a ulo‑
ženo na MP, zveřejněno na webu a  FB  – 
skupina Roztoky;

n dne 21.  4.  23 nalezeno v  ul. Opletalova 
odstavené vozidlo nesplňující podmínky 
provozu, zadokumentováno, vylepena vý‑
zva k odstranění nebo zjednání nápravy, ta 
zaslána i provozovateli, oznámeno SSÚ při 
MÚ Roztoky;
n dne 26.  4.  23 oznámen nález taštičky 
s obsahem, která byla předána majiteli;
n dne 26.  4.  23 oznámen pobíhající pes 
v ul. Přílepská, pes odchycen a předán ma‑
jiteli, věc vyřešena uložením blokové po‑
kuty v příkazním řízení;
n dne 2. 5. 23 oznámena krádež zboží v Te‑
scu  – podezřelá osoba zadržena zaměst‑
nanci. Na místě zjištěny okolnosti a totož‑
nost osoby, která se doznala i  k  dříve 
proběhlým krádežím. Věc kvalifikována 
a šetřena jako podezření z přestupku proti 
majetku a vyřešena uložením blokové po‑
kuty v příkazním řízení;
n dne 3. 5. 23 ve schránce důvěry nalezen 
telefon Redmi 9 A, uložen na MP, zveřej‑
něno na webu a FB – skupina Roztoky;
n dne 3. 5. 23 oznámeno narušení občan‑
ského soužití mezi sousedy v ul. Levohra‑
decká – hlídka na místo, šetřením zjištěno, 
že nedošlo k  fyzickému napadení, pouze 
k  urážkám, věc kvalifikována a  šetřena 
jako podezření z  přestupku proti občan‑
skému soužití.

MP děkuje nálezcům, kteří v tomto období 
vložili do schránky důvěry nalezené pla‑
tební i jiné typy karet. Všechny byly vráce‑
ny majitelům nebo vydavatelům dokladů.

Aktuální zprávy z činnosti MP Roztoky 
můžete nalézt na webových stránkách MP 
Roztoky, a to na www.mproztoky.cz.
 

Pokud byste svým poznatkem mohli po‑
moci při šetření výše uvedených událostí, 
obraťte se prosím buď osobní návštěvou, 
nebo telefonicky na Obvodní oddělení 
PČR Libčice (tel. 974 866 400) nebo na MP 
Roztoky (tel. 602 666 458, 730 511 988 
nebo 220 910 468, popřípadě e ‑mail: 
info@mproztoky.cz).

V případě naléhavých oznámení můžete 
využít krizovou linku 158.

A  v  případě podání trestního oznámení 
můžete vedle osobní návštěvy Obvodního 
oddělení Libčice n./Vlt., využít i nově ote‑
vřeného kontaktního místa PČR, tzv.  Pol‑
pointu, který se nachází v objektu MP Roz‑
toky, v ulici 17. listopadu čp. 37 v Roztokách.
  l

Děkujeme předem za spolupráci.
Per Vevera

ved.	str.	MP	Roztoky
pozn.: redakčně kráceno

723 377 871www.schwarzclinic.cz

Guasha terapie
MASÁŽE  - SPORTOVNÍ, REFLEXNÍ,

RELAXAČNÍ, DĚTSKÉ, REGENERAČNÍ
OMLAZUJÍCÍ MASÁŽE

Tiché údolí 79, Roztoky u Prahy

SLEVA 15 % z celkové 
ceny žaluzií.

Po předložení 
tohoto inzerátu

ŽALUZIE 
• SÍTĚ PROTI HMYZU
• RO L ET Y
•  R E N OVAC E 

D Ř EV Ě NÝC H O K E N
• S E Ř Í Z E N Í  O K E N
• V ÝRO BA -  P RO D E J
• M O NTÁ Ž -  O P R AV Y

CHCETE ZNÁT PŘESNOU CENU?

Zašlete rozměry e-mailem nebo SMSkou, 
tentýž den obdržíte cenovou nabídku.

777 208 491 • info@har.cz
www.har.cz

inz HAR_A6 vyska_2023.indd   1 11.01.23   18:17
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TÉMA MĚSÍCE

Kdybych řekl, že jste takový dinosaurus 
roztocké komunální politiky, urazíte se? 
Nebo máte pro sebe jiné, trefnější ozna-
čení?
Václave, dinosaurus, to znamená v překla‑
du strašný ještěr. Co kdybychom to formu‑
lovali tak, že já a Martin Štifter, se kterým 
jsme v  roztockém zastupitelstvu skutečně 
už od zimy roku 1989, projevujeme věr‑
nost a vytrvalost ve službě obci?

Samozřejmě – může to znamenat jak vý-
hodu v podobě zkušeností, tak nevýhodu 
v  podobě stereotypů a  bránění se novo-
tám. Jak to vnímáte vy sám?
Vnímám to přesně tak, jak jste to stručně 
popsal. Je dobré, když jsou zkušenosti 
a nové cesty v rovnováze. Občas tiše i hlasi‑
tě koprním, když někteří kolegové v zastu‑
pitelstvu objevují Ameriku v  Roztokách. 
Pokud budeme chtít expertní posudky na 
všechno, pokud podlehneme víře, že kon‑
cepce a strategie na papíře nebo v útrobách 
počítače nahradí praktickou práci, zdravý 
úsudek, schopnost řešit věci operativně, 
potřebu kontroly a  dotahování, pak jsme 
ztraceni. Ale ono to nenastane, na to je 
v  sázce příliš mnoho vážných věcí a  dob‑
rých nápadů.

Narážíte na spolek Roztoky sobě, nováč-
ka v  radě města, který si vydobyl radní 
pro strategické plánování?

Říkám to s malou nadsázkou, ale vážně si 
to myslím. Ale taky pak často uznám, že 
některé nové přístupy mohou být zajímavé 
a že vedou k cíli. Vezmu si jako příklad lo‑
kalitu kolem Železné a Bronzové ulice. To 
poněkud bezútěšné náměstí. Jeho vylepše‑
ní nasměrovaly nové kolegyně z  Roztok 
sobě cestou veřejných projednání, šetření, 
důkladné debaty.

To je špatně?
Naopak. Pokud se na konci volebního ob‑
dobí půjdeme místem projít a ukáže se, že 
z nevzhledného placu je přívětivé a zkrášle‑
né místo s prosperujícími stromy, herními 
prvky pro děti… zkrátka, že je výrazně vy‑
lepšené, že je ta práce dotažená – pak ano, 
pak sláva novým cestám.

Dnes sedíte v  kanceláři s  místostarost-
kou Zuzanou Šrůmovou právě z Roztok 
sobě. Jak vám to společně funguje?
Sžíváme se. O účast Zuzaniny strany jsem 
osobně velmi stál. Přišly s  nimi některé 
dobré nápady, samo sebou. Ovšem i  ta 
strategie a ta nás občas mučí a trýzní, abych 
citoval jednoho polozapomenutého politi‑
ka, Klaus se tuším jmenuje.

Ona zas argumentuje, že město by se ne-
mělo bát neotřelých řešení, protože „vy-
šlapané pěšinky nejsou vždy nejlepší ces-
tou“.

Inu, to jsou taková slůvka. Já bych měl zase 
jiné proticitáty, třeba, že zkušenost je nej‑
lepší učitelkou. Ale zpět k otázce: čtyřkoa‑
lice je pro domlouvání výrazně náročnější 
než dvoukoalice, ladění jsou občas úmor‑
ná. To nepopírám. Domluvit se ale musíme 
a myslím, že se o to všichni vcelku poctivě 
snažíme. Na zásadnější soudy je brzy.

Když jste po pádu komunistického reži-
mu začínal v  zastupitelstvu, jak jste si 
představovali rozvoj města? Že se rychle 
zdvojnásobí počet obyvatel a  bude pod 
neustálým tlakem developerů vás asi ani 
nenapadlo, že?
Představovali jsme si hlavně svobodu. Té se 
nám dostalo hned v devadesátkách svrcho‑
vaně, s ní přišly i dravé pařáty developerů. 
Ti jsou vždy rychlejší než kterékoli město. 
Když k  tomu připočtete státní legislativu, 
která obcím zrovna nefandí, jde o perma‑
nentní přetahovanou.

Má to nějaké řešení?
Oč lépe by se spravovalo město, kdyby de‑
veloper věděl, že z  každého proinvestova‑
ného milionu odevzdá x procent obci. On 
vydělává, ale město se musí postarat 
o vodu, kanalizaci, o opravy silnic mnohdy 
právě touhle výstavbou zničených, město 
musí shánět peníze na výstavbu škol a ško‑
lek pro děti lidí, kterým developer prodal 
byty. Dneska je to nekonečný seriál vyjed‑
návání, zda investoři vůbec něco pustí obci.

Zas ale máte územní a  regulační plány, 
kde se dá leccos stanovit, ne?
Jasně, nemáme vše ideální, v  regulacích 
jsme mohli v  uplynulých desetiletích být 
rychlejší a přísnější. Ale srovnáme ‑li Roz‑
toky s  okolními obcemi, není to vlastně 
vůbec špatné. Třeba při vyjednávání o Sol‑
níkách odvedli před dvaceti lety tehdejší 
šéfové města dobrou práci. Máme tam vel‑
koryse založené ulice navazující na prvore‑
publikovou historii města, široké chodní‑
ky, stromořadí. To investory bolelo, ale 
vcelku dobře to dopadlo. Územní plán 
jsme vloni úspěšně schválili a tlakům deve‑
loperů též odoláváme. Udrželi jsme mno‑
ho let stavební uzávěru a vyhráli řadu sou‑
dů. Ale máte pravdu, po revoluci si tuhle 
zběsilou jízdu asi nikdo neuměl představit.

Na co jste za těch 33 let nejvíc pyšný? Věc, 
kterou se vám podařilo prosadit nebo za-
řídit?
Sakura, pod jejíž hlavičkou jedině a  bez 
přestupů kandiduji, se vždy brala za spol‑

Zkušenosti a nové cesty mají být v rovnováze
Místostarosta	a	lídr	hnutí	Sakura	Tomáš	Novotný	je	
zastupitelem	města	nepřetržitě	od	roku	1989,	tedy	už	přes	
33	let.	V	rozhovoru	mluví	otevřeně	nejen	o	tom,	nač	je	za	
dlouhou	kariéru	komunálního	politika	nejvíc	pyšný,	ale	také	
o	tom,	co	se	mu	nepovedlo	a	čeho	lituje.	Zajímalo	nás,	jestli	je	
víc	zkušenost,	rutina	nebo	nováčkovský	entuziasmus.

Tomáš Novotný coby jednoroční (ne)dobrovolník a Vojtěch Sedláček při volbě starosty v roce 1990
fo
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kový život v  obci. Za peníze na kulturu 
a  tělovýchovu. Před takovými patnácti 
osmnácti lety to byl lítý boj s kolegy z ODS. 
Boj o  každou tisícovku, doslova. V  něm 
jsme se Stanislavem Boloňským byli ta‑
houny, na to jsem hrdý.

Vidíte, a já čekal nějakou opravenou vilu 
v Tichém údolí…
Samozřejmě, když vystoupím Haurowitzo‑
vou stezkou nad Tiché údolí a dívám se na 
skvostně opravenou vilu téhož stavitele, 
těší mne to. Taky si lehce, lehýnce klepu na 
rameno. Prostor ticha s  kolumbáriem na 
Levém Hradci a setrvalý zájem o tuhle lo‑
kalitu snad též nebyla promarněná energie. 
Těší mne Kameny zmizelých i červená za‑
stávka Ondry Smolíka u vltavského břehu. 
Ale třeba z toho, že jsme s Janem Jakobem 
před pár dokázali doslova vyškemrat na 
krajské správě silnic důkladnou opravu Le‑
vohradecké a  Přemyslovské, z  toho mám 
radost dodnes.

Dobře, tak jste se sám pochválil, ostatně 
nikdo jiný to většinou za člověka neudě-
lá. Řekněte mi upřímně – jakých momen-
tů dnes litujete? A s odstupem si říkáte, 
že byste se dnes rozhodl jinak?
Samozřejmě, mnohokrát. Jsme lidé omyl‑
ní. Zkraje komunální kariéry jsem zvedl 
ruku pro to, abychom odešli ze svazku obcí 
provozujících skládku Regios. V  prvním 
kole hlasování jsem pro vystoupení nebyl, 
ale pak na mne nastoupili kolegové z býva‑
lého OF a  já se nechal přesvědčit. Byla to 
chyba, peníze ze skládky by se našemu 
městu hodily. V 90. letech jsme také schva‑
lovali územní plán a jeho dodatky. Je jasné, 
že s dnešními zkušenostmi bych byl obe‑
zřetnější a pro řadu věcí nehlasoval.

A personální přešlapy?
I  mou rukou usedl kdysi do ředitelského 
křesla základní školy Jan V. Špatná volba, 
špatný odhad člověka do čela školy.

Za svou dlouhou éru na radnici jste byl 
v  několika městských radách a  zblízka 
poznal několik starostů. Můžete tedy 
srovnávat  – která éra byla nejlepší 
a proč?
To je třeskuté zadání, Václave. Každý sta‑
rosta byl originál. Vystřídalo se jich osm: 
Vojtěch Sedláček, krátce Petr Tříska, Jan 
Chytil, Martin Štifter, Stanislav Boloňský, 
Olga Vavřínová, Jan Jakob a  Jaroslav 
Drda. Vládli tu demokraticky, tu autorita‑
tivněji, s větším i výrazně menším tahem 
na branku, diplomaticky i  rvavě. Nejdéle 
sloužil předposlední, Jan Jakob. Politický 
talent, za něhož město viditelně rozkvetlo. 
Honza nemusel milovat každodenní 
úřední rutinu, ale měl odvahu, nápady, 
uměl ukázat směr, poradil si vždy dobře 
s rozpočtem.

Chválíte ho proto, že jste mu osm let stál 
po boku jako místostarosta?
Nikoli, stačí si z  této éry vzpomenout na 
počet postavených školek, škol, oprave‑
ných objektů města, snad i  rozumný po‑
krok v opravách silnic a chodníků, rozkvět 
sportovních i  kulturních aktivit. Sakuře 
vzal Jan Jakob jedno z  volebních témat, 
věřte nebo ne. Najednou totiž nebylo třeba 
škemrat o peníze pro spolky všeho druhu 
a  složitě se bitkovat v  zastupitelstvu. Na‑
jednou to šlo, bylo jim přáno, nalézali jsme 
v  tom hladkou shodu. Dané slovo beze 
zbytku platilo, a  když jsme se nepohodli, 
uměli jsme to hodit za hlavou. Čímž jsem 
myslím odpověděl.

Sakura vzešla ze svazu ochránců přírody. 
Nechybí vám dnes zelená témata, když vy 
osobně jako místostarosta máte v kompe-
tenci hlavně dopravu, silnice a chodníky?
Koaliční domluva poslala správu zeleně 
koaličnímu partnerovi. Jde na to víc od‑
borně a nemyslím, že špatně. Hodně se to 
ukáže během jara a  léta. Už i  proto, že 
v Roztokách je občas několik tisíc odborní‑
ků na sekání trávníků, pletí plevele, ošetřo‑
vání stromů.

To víte, Roztoky jsou holt zahradní měs-
to, jak se samy pyšně označují…
Ano a se zelení je svázáno skoro vše, takže 
mi zelená témata nechybějí. Jedním tako‑
vým jsou třeba lípy v Nádražní ulici. Moc 
mne těší, že jsme se koaličně dohodli na 
tom, že jich alespoň část chceme zachránit 
před motorovou pilou. Jak se blíží velká vý‑
stavba obytného souboru, je tohle téma 
navýsost aktuální. Zrovna tady se výborně 
hodily zelené postřehy a  personální kon‑
takty koaličního nováčka.

Jak se to vlastně v minulosti přihodilo, že 
některé chodníky a  silnice v  Roztokách 
jsou zanedbané a v tak žalostném stavu?
Vymlouvat se na to, že po komunistech 
jsme zdědili město s polovinou cest z hlíny, 
je už asi pozdě, že? Ale i  to sehrálo svou 
roli, věřte. Nezapomínejte, prosím, že jsme 
dali v posledním desetiletí několik stovek 
milionů do škol a školek. Ty logicky chybě‑
jí jinde. Za poslední dvě volební období 
jsme ale pohnuli i s budováním cest. Kaž‑
doročně postavíme několik set metrů 
chodníku, co rok se kompletně opraví as‑
poň jedna ulice.

Které konkrétně chystáte v nejbližších le-
tech?
Letos to je Kostelní ulička pro pěší, příští 
rok opravíme nejhorší část Spěšného. Pak 
by už konečně mohlo dojít na Jungmanno‑
vu, zasloužila by si to. Limitní jsou vždy 
peníze. A  třeba na Vrška budou potřeba 
desítky milionů. Rozpadlé silnice spravuje‑
me poslední roky formou asfaltových zá‑
plat, už ne látáním teplou balenou směsí. 
Vypadá to lépe, o něco déle to vydrží – a je 
to o hodně dražší.

Známým faktem je, že jeden z  místních 
podnikatelů, který si přeje zůstat v ano-
nymitě, přispěl na opravu průtahu měs-
tem. Jak se to vlastně přihodilo? Přišel 
naštvaný na radnici s tím, že už se na to 
nemůže dívat, hodil peníze na stůl 
a řekl – něco s tím dělejte?
Ten dobrý člověk nejprve mne a  kolegu 
Hadrabu sepsul na Facebooku. Za 
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stav krajské silnice. Cizího majetku. Ale 
my se fakt neflinkali, psali jsme jim, volali, 
s  tehdejším náměstkem hejtmanky Kup‑
kou se scházeli. Zmíněný podnikatel tomu 
dal ovšem velmi solidní urychlení. Položil 
na stůl nemalou sumičku, právě na opravu 
průtahu. Když jsem její výši přednesl panu 
Kupkovi se žádostí, aby kraj přihodil taky 
svůj díl – povedlo se. A přidala i obec.

Přihazovat peníze… to je dost nesysté-
mové řešení, uznejte.
Výsledkem jsou záplaty, které lépe drží na 
silnici a také opravená serpentina. Mimo‑
chodem, jednání s Martinem Kupkou byla 
místy bouřlivá, ale dané slovo dodržel. 
První představitel kraje, co pamatuji. Pan 
podnikatel pak přidal další peníze na opra‑
vu místních komunikací a letos v tom po‑
kračuje. Klobouk dolů a děkujeme pěkně. 
Bez vtipkování.

Snad nechcete oslovit i  další bohaté lidi, 
aby kromě daní taky ještě něco „přihodili“?
Ano, domluvili jsme se, že spolu se zmíně‑
ným podnikatelem oslovíme další majetné 
spoluobčany, zda by se nepodíleli také. Mož‑
ná to bude někomu připadat jako škemrání 
o příspěvek na věc, kterou má řešit a finan‑

covat obec. Ale ta má řešit a financovat kde‑
co. A musela se nedávno vypořádat s mnoha 
ohromně nákladnými stavbami.

Co považujete za nejdůležitější výzvu pro 
město ve stávajícím volebním období?
Je těžké vybrat jednu věc. Pohnout s odka‑
nalizováním dolních Roztok. Zdárně čelit 
nekončícímu tlaku developerů. Dohod‑
nout se na umístění domova pro seniory 
a  začít projektovat. Vidět světlo na konci 
průtahu, chtělo by se říci. Přežít se ctí vý‑
stavbu v dolních Roztokách, ubránit ales‑
poň několik vzrostlých lip.

Zachránit lípy je fajn, ale nezapomínat 
ani na tu cestu kolem nich…
Samozřejmě nejaktuálnější výzvou je při‑
spět k tomu, abychom se dostali z obklíče‑
ní rozpadlých silnic, zdí a mostů v majetku 
Středočeského kraje. Ten na jejich opravy 
roky nedbal a výsledkem je zákaz jízdy pro 
nákladní auta nad 3,5 tuny. S  tím mimo‑
chodem budeme žít dva roky. Výzev je 
hodně. Musíme také udržet a vylepšit sta‑
rost i o potřebné, ať už chudé lidi, seniory 
obecně či naše ukrajinské spoluobčany, 
většinou maminky s dětmi. Udržet v obci 
záchrannou službu, k  čemuž ovšem musí 

výrazně napomoci místní dobrovolní hasi‑
či. Nakopnout komunikaci úřadu vůči ob‑
čanům na úroveň 21. století.

A také se nedohadovat v radě města, jest-
li jsou víc zkušenosti, nebo nováčkovský 
entuziasmus, řekl bych.
Nepomordovat se v  koalici, samozřejmě. 
Neztrácet čas zjišťováním, zda vyrobíme zla‑
to vyfukováním kouře do vody. Fakt nevyro‑
bíme, věděl to už Cimrman. Alespoň trošku 
pomoci lidem, kteří trpí nekončícím hlukem 
z Academicu. K tomu všemu mít peníze na 
to nejlepší z Roztok, totiž na spolky, sportov‑
ní kluby, všechno, čemu se říká z nějakého 
dobrého důvodu občanská společnost.

Dovolte otázku na závěr: začali jsme tím, 
že jste nejdéle sloužící zastupitel. Kdy na-
stane moment, že si řeknete  – už toho 
mám dost, stačilo, bylo toho dost, v dal-
ších volbách už nebudu kandidovat?
Říkám si to každého půl roku. Pak se ale 
zase povede něco v Roztokách či v Žalově 
vylepšit, smírně dohodnout, opravit, občas 
i  někdo za komunální práci poděkuje… 
Uvidíme. 
 l

Václav Dolejší

608 055 943
filip.tretinik@re-max.cz

Poptáváte / nabízíte nemovitost v Roztokách?  

 RE/MAX
profesionálně, bezstarostně, bezpečně,

komfortně
 

FILIP TRETINÍK
bydlím tu s Vámi

ttrráávvnnííkkůů

ttrráávvnnííkkůů

ttrráávvnnííkkůů

INZERCE
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Jak ale na to?
V poslední době vzbudila pozornost nejen 
odborné společnosti kniha Davida Sinclai‑
ra, který působí jako profesor genetiky 
a ředitel Centra pro výzkum biologických 
mechanismů stárnutí na universitě v Bos‑
tonu. Jmenuje se „Konec stárnutí“.

Zeptala jsem, jaký má názor na tuto 
knihu Mgr.  Rudolf Šimek, který je na 
prahu 87  let živou ukázkou Sincleairo-
vých tezí.

Sinclaira primárně zajímá možnost pro‑
dloužení zdravého života. Jeho výzkum 
směruje k  vyvinutí „léku proti stárnutí“, 
což je otázka budoucnosti, ale zároveň tvr‑
dí, že „když budou lidé zdravě jíst a pěsto‑
vat tělesnou aktivitu, lze reálně očekávat, 
že si tím přidají deset zdravých let života 
navíc“. Dále doporučuje snížení příjmu ka‑
lorií, snížení počtu živočišných aminoky‑
selin a  častější opouštění termoneutrální 
zóny (sauna, otužování). V tom jsem s ním 
určitě zajedno, protože tak žiju.

Vědecké studie dnes již také dokazují, že 
pohyb je velmi důležitý k zachování dušev‑
ního zdraví a  také jednou z  prevencí sta‑
řeckých demencí a Alzheimerovy choroby. 

Jaká tělesná aktivita je podle tvého názo-
ru pro prodloužení zdravého života nej-
vhodnější?

Především je třeba říci, že téměř jakáko‑
li bezpečná tělesná aktivita včetně chůze je 
lepší než žádná. Závisí to na věku, a ještě 
více na předchozí tělesné průpravě. Cviče‑
ní musíme zvládnout a mělo by nás bavit. 
Vyjdeme ‑li z energetického výdeje za jed‑
nu hodinu tělesné aktivity, zdá se velmi 
vhodný běh. Při rychlosti 18 km/hod. vy‑
dáte 1180 kcal. Problém je v tom, že touto 
rychlostí většina starších lidí běžet nevy‑
drží, a  navíc vzhledem ke svému věku 
a často i zvýšené hmotnosti nadměrně za‑
těžují klouby dolních končetin a  riskují 
jejich artrózu. Šetrnější ke kloubům je jíz‑
da na kole, kde je ovšem energetický výdej 
zhruba poloviční. Nejšetrnější ke klou‑
bům je plavání, ale pokud má být výdej 
srovnatelný s  během, musíte za hodinu 
uplavat minimálně 3 km, což je v bazénu 
bez vyhrazené dráhy nemožné i pro dob‑
rého plavce.

Na základě svých mnohaletých zkuše‑
ností z kondičního cvičení mohu doporu‑
čit kombinaci rozklusání nebo rotopedu 

s následným kruhovým tréninkem v tělo‑
cvičně, fitness centru nebo přírodě. Podle 
tabulek 1  hodina ve fitku vás připraví  
o 900 kcal, pokud ovšem makáte a nekou‑
káte do mobilu bez ohledu na to, na kterém 
přístroji sedíte.

Proč dáváš přednost posilovacím stro-
jům před cvičením s vlastní tělesnou va-
hou nebo činkami?

Cvičení na posilovacích strojích je rela‑
tivně jednoduché, návod a účinek na pří‑
slušné svaly je zobrazen na každém stroji. 
A tak je možné potřebnou techniku cviků 
zvládnout během dvou až tří lekcí. Důleži‑
té je, že při cvičení nejen vydáváte energii, 
ale sílí i  vaše svaly, bez jejichž dostatečné 
kvality nelze efektivně spalovat nežádoucí 
tělesný tuk. Navíc se při správně sestave‑
ném tréninku intenzivně zapojují všechny 
svaly, nejen např.  svaly nohou, jako při 
běhu a chůzi. Podobnou výhodu má i běh 
na lyžích nebo chůze s  hůlkami (nordic 
walking).

V  mládí jsem pochopitelně cvičil gym‑
nastické cviky s  vlastní tělesnou vahou 
nebo vzpíral činky. Ale kdo udělá po 60 
ještě 5 shybů nebo 10 kliků? Na přístrojích 
ve fitness centru si můžete nastavit váhu od 
nuly výše úměrně svým možnostem a ne‑
můžete se zranit. A  určitá úroveň síly je 
předpokladem schopnosti samostatného 
pohybu v každém věku.

Rudolf Šimek je čestným členem SPCCH 
Roztoky, bydlí již mnoho let na Levém 
Hradci a  stále sportuje. Je naším kondič‑
ním trenérem a  lektorem zdravého život‑
ního stylu. Zve vás, kdo máte zájem, na 
kondiční hodiny ve fitness centru Via Vest‑
ra, kde se vám bude osobně věnovat.

Ve fitness Via Vestra vyjednal pro členy 
SPCCH ve vyhrazených hodinách výraz‑
nou slevu 60 Kč místo 150 Kč za 1 návště‑
vu. První lekce pod jeho vedením již pro‑
běhla 10. 5. 2023, ale další zájemci se stále 
mohou přihlásit.
(Kontakt: Zuzana Koudelková 
tel. 776 048 536, 
e ‑mail: pradlenka.roztoky@post.cz)

  l

I senioři mohou být fit – konec stárnutí?
To,	že	naše	společnost	stárne	a	v	budoucnu	věkový	průměr	
obyvatel,	nejen	naší	republiky,	bude	stále	vyšší,	není	dnes	
již	nic	nového.	Vzhledem	k	tomu,	že	se	díky	lékařské	vědě	
dožíváme	stále	vyššího	věku	a	lidí	v	produktivním	věku	ubývá,	
nezbývá	nám	než	se	zamyslet	nad	tím,	jak	být	i	ve	vysokém	
věku	v	kondici	a	zdráv.	Je	třeba,	abychom	byli	co	nejdelší	dobu	
soběstační,	ustáli	možnou	potřebu	odchodu	do	důchodu	ve	
vyšším	věku,	a	ještě	si	život	užívali	plnými	doušky.

Vladimíra Drdová 
předsedkyně	SPCCH



 
BeerCheckpoint u přívozu  

zve všechny milovníky piva, vína, míchaných drinků, dobrého jídla, kávy  
a dalšího na návštěvu nedávno otevřené pivnice na adrese Roztocká 45/37,  

hned u Sedleckého přívozu. Každý den u nás můžete zakousnout něco čerstvého 
z našich vitrín nebo si nechat nakrájet uzeniny, salámy a sýry přímo z Itálie.  

Přijďte se k nám... zastavit...

Akce na léto 2023
KVĚTEN

6.-7. Zahájení sezony
20.-21. Italský víkend

ČERVEN
3.-4. Sushi víkend

17.-18. Asie
24.-25. Seafood víkend

ČERVENEC/SRPEN
1.–2. 7. Italský víkend

Každý prázdninový víkend grilování a akce na drinky

ZÁŘÍ
1.-3. Ukončení léta

16.-17. Francouzský víkend

ŘÍJEN
30. 9.–1. 10. Oster & Prosecco víkend

14.-15. Oktoberfest

Jsme pivnice s neomezenými možnostmi,  
potřebujete prostor pro firemní zasedání či rodinnou oslavu?  

Jsme tu pro Vás a dokážeme ušít KAŽDOU AKCI NA MÍRU.

Otevírací doba:  
PO - PÁ 14.00 - 21.30 / SO - NE 10.00 - 21.30

NOVÁ PIVNICE  
cestou z Roztok do Dejvic

BEER_bistro.indd   1BEER_bistro.indd   1 12.05.2023   14:1212.05.2023   14:12
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ŽIVOT VE MĚSTĚ

S bolestí v srdci
oznamujeme	všem	příbuzným	
a	známým	smutnou	zprávu,	že	
dne	17.	března	2023	zemřel	ve	
věku	nedožitých	81	let	náš	drahý	
tatínek	a	dědeček

pan	Václav	Brajer.

Poslední	rozloučení	se	konalo	
24.	března	2023	v	krematoriu	
v	Praze	‑Strašnicích.		 l

Za	pozůstalou	rodinu

dcery Jana a Pavla a syn Václav

Na přání občanů zorganizovalo město 
Roztoky vůbec první workshop tohoto 
typu. Konala se tři osobní setkání doplně‑
ná o  online dotazník, kam mohli nejen 
obyvatelé Dubečnice, ale i  další občané 
Roztok zaznamenat svá přání, potřeby 
i obavy.

 
Mezi požadavky se objevila zejména po‑

třeba zeleně (stromy, keře a květiny) a přá‑
ní mít prostor pro venkovní setkávání 
všech generací. Někteří občané se obávali 
hluku, a nebyli proto příliš nakloněni vý‑
stavbě dětského hřiště.

 
Poslední osobní setkání se konalo dne 

18. 4. 2023 a architektka Kristýna Stará ze 

Studia Perspektiv při něm představila fi‑
nální verzi projektu. Cílovým charakterem 
prostoru budou zelená a stinná místa, kte‑
rá vzniknou díky nové výsadbě stromu 
a keřů a zasetí travobylinné směsi. Nebu‑
dou chybět ani prvky z přírodních materi‑
álů v  podobě dřevěných hranolů, jež bu‑
dou sloužit jak pro odpočinek, tak pro 
kreativní hru dětí. Zajímavá bude i modu‑
lace terénu, jenž bude mít překvapivě ko‑
pečkovitý charakter. Přislíbeny byly i  dva 
odpadkové koše, které zlepší vybavenost 
oblasti pro pejskaře.

 
A kdy se můžeme na nový vzhled těšit? 

S  realizací se již začalo, a  to odstraněním 
drnů z vnitřního prostoru (ponechán bude 

pouze smrk). Pokračovat se bude výsad‑
bou keřů a jednoho stromu. Dřevěné prv‑
ky smontuje a  do hotového terénu usadí 
pan Sedmihradský.

 
Tímto bychom rádi poděkovali obča‑

nům za poskytnutou zpětnou vazbu i  za 
trpělivost a realizačnímu týmu za perfektní 
spolupráci. Město v  projektu zastupovali 
Zuzana Šrůmová a Tomáš Novotný, ve spo‑
lupráci s  Terezou Kněžourkovou a  Evou 
Sodomovou. Svůj podíl na něm mají také 
Marie Kantorová a Tomáš Zděblo, o reali‑
zaci se přičiní Kristýna Stará a Jakub Sed‑
mihradský.

l

Michaela Lopez

Skupina je to různorodá a aktivně diskutu‑
je o verzích stezky, způsobu umístění do‑
provodných prvků do krajiny a  způsobu 
komunikace s veřejností na stezce.

Zatím jsme ve fázi příprav, plánování 
a  rozhodování. Máme představu stezky 
okolo Roztok, která vás zavede také do 
Únětic. Nechceme po vás profesionální 
sportovní výkony, stezku plánujeme tak, 

aby si každý zvolil odpovídající část podle 
svého času a možností.

Připravíme také odpočinková místa, pro 
příjemné zastávky v  přírodě. Poukážeme 
na výsledky hledání archeologických nále‑
zů Čeňka Rýznera a  také na zajímavé vý‑
hledy z okolí našich obcí.

Plánujeme i  vzpomínkové místo, které, 
šetrně zasazeno do přírody, připomene ko‑
lemjdoucím, kdo se zasloužil o  tak vý‑

znamné nálezy. Provedeme vás místy, kde 
trávil svůj volný čas, a kdoví, třeba tu ještě 
ledacos zbývá objevit.

Ukážeme veřejnosti zase další tvář Roz‑
tok a Únětic. Svým trasováním a citlivým 
umístěním informačních prvků a  mobi‑ 
liáře do krajiny by měla pomoci mimo jiné 
ulevit přetíženým vycházkovým trasám 
a zachovat krásy okolí Roztoky. Věříme, že 
se vám myšlenka a realizace bude líbit, vy‑
užijete ji ve volném čase k odpočinku. Pra‑
videlně vám budeme představovat fáze 
projektu, a to i na Facebooku Roztoky.

  l

CESTA pro MĚSTO

Co nového na Dubečnici?

Vytvoříme trvalou vzpomínku na Čeňka Rýznera

Přinášíme	informaci	o	výsledku	projektu	pro	revitalizaci	
prostoru	v	srdci	Dubečnice	–	v	Železné	ulici.

Únětice	a	Roztoky	jsou	si	vzájemně	dobří	sousedé	a	společně	
se	pustí	do	projektu	rekreačně	naučné	stezky	připomínající	
tuto	významnou	osobnost.	Pro	její	přípravu	vznikla	pracovní	
skupina	složená	z	Roztočáků	a	únětických,	kumštýřů,	historiků	
i	odborníků	na	zeleň	a	krajinu.

▲
	IN

ZE
R

CE

Poděkování 
Chtěli	bychom	moc	poděkovat	
panu	místostarostovi	Tomáši	
Novotnému,	že	nám	spolu	
s	panem	vedoucím	strážníkem	
Petrem	Veverou	věnoval	svůj	
čas	a	energii	k	řešení	neu‑
těšené	bezpečnostní	situace	
nahoře	na	Lidické.	Když	jsme	
se	do	Roztok	přistěhovali,	byl	
přechod	navazující	na	ulici	Na	
Panenské,	vedoucí	k	Tescu,	
skoro	neviditelný	a	radar	na	

příjezdu	do	Roztok	na	Přílep‑
ské	nefunkční.	V	důsledku	toho	
jezdili	mnozí	řidiči	po	Žalově	
často	velmi	bezohledně.	Pře‑
chod	je	už	pár	měsíců	nově	
natřený	a	u	příjezdové	cedule	
na	Přílepské	bliká	nový	radar,	
lepší	a	modernější	než	ten	pů‑
vodní.	Děkujeme	vám,	že	vám	
bezpečí	vašich	spoluobčanů	
není	lhostejné!	 l

Gardelkovi
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DĚTSKÝ DEN
Vás srdečně zvou na slavnost

Město Roztoky a  spolek Roztoky - město pro život
 

V pátek 2. června  2023 od 13 hodin 
v parku na Tyršově náměstí

VÝTVARNÁ DÍLNA, MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ,

DĚTSKÝ KOUTEK, OBČERSTVENÍ

             SOUTĚŽNÍ ÚKOLY S ODMĚNAMI

  

Celým odpolednem Vás bude provázet

BERUŠKA BAND 
(zpívání, tancování, soutěže) 

ROZTOKY

VYSTOUPENÍ SBORU ROZTOCKÉ DĚTI 

POUŤOVÉ ATRAKCE - vybrané atrakce  zdarma

DĚTSKÁ HISTORICKÁ STŘELNICE 

TANEČNÍ SKUPINA ZUŠ ROZTOKY

 15.00 DIVADÉLKO ROMANETO

Vstup volný

Akce se koná pod záštitou starosty města Jaroslava Drdy 
a s finanční podporou města Roztoky  

Plavba parníkem: 
 9:30 Praha, Čechův most – 11,50 Úholičky 
 11:50 Úholičky -12:00 Řež- 12,30 Libčice 
 12:40 Libčice – 13:00 Řež – 13:10 Úholičky 
 13:20 Úholičky – 13:30 Řež – 14:00 Libčice 
 14:10 Libčice – 14:30 Řež – 14,40 Úholičky 
 15:00 Úholičky – 15.10 Řež – 15:40 Libčice 
 16:00 Libčice – 16:25 Úholičky – 19:00 Praha, Čechův most 

Svatojánská noční jízda: 
 Noční jízda na kánoích, raftech, kajacích či pramicích. 
 Trasa Husinec – Máslovice (přívoz) 
 V cíli ohňová produkce, občerstvení, hudba. 
 Možnost zapůjčení lodě (kanoe, raft). 
 Formulář přihlášky najdete na www.maslovice.cz 
 Rezervujte co nejdříve, kapacita omezena 
 Dotazy směrujte na ou@maslovice.cz nebo na tel: 

724 191 246. 
 Akci pořádá DSO Údolí Vltavy a Přátelé kultury a muzea 

v Máslovicích, z. s.   
 

 

 

 

 

 

Program na úholském břehu: 
 13:00  Zahájení 
 13:05 Ú-holčičky, Ú-holky - vystoupení 
 13:15   Vystoupení MŠ Úholičky 
 13:30-15:00   Pohádkové odpoledne – stanoviště pro děti s úkoly 
 15:00   Odplouváme do Libčic 

 parníkem 
 na paddleboardech 
 na kánoích s Vodáckým oddílem 
 v doprovodu hasičského člunu 

       Pokud nemáte vlastní plavidlo, rezervace na: dennarece@seznam.cz 

 

 

Program na libčickém břehu: 
 16:00  Příjezd do Libčic 
 16:30 padleeboardy k vyzkoušení s instruktorem 

  výtvarná dílnička pro děti 
  airbrush tetování, další aktivity pro děti 
  Ukázka záchrany života – hasiči   

 18:00 Gulášování 8. ročník  - ochutnávka soutěžních gulášů 

  Živá hudba  
 

LÉKÁRNA HOROMĚŘICE
Spojovací 34, Po-Pá: 8:00-17:00

www.lekarna-horomerice.cz

Soukromá lékárna v Horoměřicích hledá
magistru/magistra na plný, ev. zkrácený úvazek.

● Pracovní doba Po-Pá, volné víkendy, 10 min
od metra Bořislavka.

● Připravujeme IPLP a poskytujeme
konzultace na základě Garantovaných kurzů
ČLek.

● Nabízíme příjemné pracovní prostředí v
menším kolektivu, adekvátní platové
ohodnocení a řadu zaměstnaneckých
benefitů. Očekáváme spolehlivost a vstřícné
jednání s pacienty.

● Bližší informace na tel.604 258 893

INZERCE
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KULTURNÍ KALENDÁRIUM – KVĚTEN–ČERVEN
24.	3.–	31.	12. Výstava	Myši	patří	do	nebe Středočeské	muzeum	Roztoky	

24.	3.	–	28.	5. Výstava	Krajina	v	březích	Seiny	od	Dunaje	k	Vltavě Středočeské	muzeum	Roztoky

5.	5.‑	1.	10.
Pá Výstava	Vltava	proměny	historické	krajiny Středočeské	muzeum	Roztoky

28.	5.
Ne

DESING	LOCK‑	roztocký	designový	handmade	market	od	10	hod.	
https://www.designlock.cz/ Středočeské	muzeum	Roztoky	

1.	6.
Čt Šansonový	večer	s	Karolínou	Drábkovou,	od	18.00	hod. Kavárna	Koroze

Nerudova	452,	Roztoky

1.	6.
Čt. Písničky	roztockých	luhů	a	hájků,	od	17.00	hod. Městská	knihovna

Jungmannova	966	Roztoky

2.	6.	–	15.	10. Pod	vodou	i	nad	vodou	–	výstava	fauna	a	flora Středočeské	muzeum	Roztoky		

3.	6.
So Pohádkový	les,	start	od	10.00	hod.,	do	12.00	hod.	 Louka	u	vstupu	do	údolí

Tiché	údolí,	Roztoky

10.	6.
So ROCK	PARTY	se	skupinou	od	19.00	hod. Občerstvení	u	Šraněk

11.	6.
Ne Koncert	Marika	Singers,	od	18.00	hod. Hotel	Academic

Tyršovo	nám.	Roztoky

11.	6.
Ne

Svátky	hudby	–	Filharmonický	komorní	orchestr	a	Markéta	Cukrová	–	mezzosoprán,		
od	17.00	hod.
https://www.muzeum‑roztoky.cz	/akce/1601‑svatky	hudby	

Středočeské	muzeum	Roztoky	

15.	6.
Čt Recitál	VOICES,	od	18.00	hod. Kavárna	Koroze

Nerudova	452,	Roztoky

15.‑18.	6.
Čt

Festival	Léto	na	zámku	
https://www.muzeum‑roztoky.cz	/akce/1599‑festival‑leto‑na‑zamku Středočeské	muzeum	Roztoky	

15.	6.
Čt	

Hudební	komedie	Figaro	–	Léto	na	zámku,	od	20.00	hod.
https://www.muzeum‑roztoky.cz	/akce/1607‑figaro‑leto‑na‑zamku Středočeské	muzeum	Roztoky	

16.	6.
Pá

Koncert	Ota	Balage	&BALAGE	BAND	–	Léto	na	zámku,
od	20.00	hod.	
https://www.muzeum‑roztoky.cz	/akce/1608‑balage‑balage‑leto‑na‑zamku

Středočeské	muzeum	Roztoky	

16.	6.
Pá

Muzejní	noc,	od	20.00	hod.
https://www.muzeum‑roztoky.cz	 Středočeské	muzeum	Roztoky		

16.	6.
Pá Science	show	Zlato	a	Voda	–	dopolední	představení	pro	školy	|	Léto	na	zámku	 Středočeské	muzeum	Roztoky		

17.	6.
So

Divadelní	představení	Kaktusový	květ	–	Léto	na	zámku	
od	20.00	hod
https://www.muzeum‑roztoky.cz	/akce/1609‑kaktusovy‑	kvet‑leto‑na‑zamku

Středočeské	muzeum	Roztoky	

17.	6.
So Pivní	letní	slavnosti	od	14.00	hod. Tyršovo	náměstí	Roztoky

18.	6.
Ne	

Novocirkusové	představení	Kolaps	–	Léto	na	zámku,		
od	20.00	hod
https://www.muzeum‑roztoky.cz	/akce/1610‑kolaps‑leto‑na‑zamku

Středočeské	muzeum	Roztoky

24.	6.
So

Zveme	vás	na	jedinečný	lodní	zážitek	
www.sppraha.cz/lodni‑listky Praha	–	Úholičky	–	Libčice

BELETRIE
Backman, F., Vítězové
Hazelwood, A., Hypotéza lásky
Körnerová, H.M., Jelení vršek
Soukupová, P., Nikdo není sám
Vondruška, V., Zásnubní prsten
Wilková, S., Ty chladné oči

DETEKTIVKY

De la Motte, A., Smrt číhá na jarmarku
Holland, S., Kopírák
Klevisová, M., Vraní oko
Marsons, A., Smrtící volání
Nesbø, J., Zatmění

Yrsa, S., Ticho; Kořist
Pro děti a mládež
Bijsterbosch, A., Je čas jít spát
Rezková, M., Desatero fair play
Smatana, S., Hovnivál Hugo
Stelmaszyk, A., Srandičky kočičí partičky
Vichrová, P., Od pohádky k pohádce

NAUČNÁ

Felton, T., S kouzelnickou hůlkou: magické 
dospívání filmového čaroděje
Hocek, J., Centrální stezka napříč Českem 
od západu k východu
Jachtchenko, W., Manipulativní rétorika

HRY
Azul
Detektivka do kapsy – Tikající bomba
Hladové příšerky
Spící královny

Knihy můžete kdykoli vracet do návrato‑
vého boxu u vstupních dveří knihovny.

Nejnovější informace můžete zjistit 
na webu knihovna.roztoky.cz 
a facebook.com/MKRoztoky  l

Za městskou knihovnu 
Tereza Náhlovská

Městská knihovna informuje
Nabízíme	vám	výběr	z	novinek	zapsaných	do	fondu	městské	knihovny	během	měsíce	dubna	2023.
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Vznik Altmanova panoramatu
Kdo	byli	Kryšpín	Fuk	a	David	Norbert	
Altman?	Jak	probíhaly	přípravy	splavnění	
horního	toku	Vltavy	v	polovině	17.	století?

S	unikátním	plánem	z	mapové	sbírky	pre‑
monstrátského	kláštera	na	Strahově	nás	
seznámí	Mgr.	Jan	Pařez,	Ph.D.

Středočeské	muzeum	v	Roztokách	u	Prahy,	
Návštěvnické	centrum,	Zámek	1

22. června v 17.00

Impulzem pro realizaci té první Vltava, 
proměny historické krajiny byl vědecký 
úkol, zpracovaný Fakultou stavební ČVUT 
v roce 2022. Zmíněný projekt zachytil pro‑
měnu říční krajiny v posledních stoletích, 
zejména průběh splavnění Vltavy a výstav‑
bu vltavské kaskády, která ovlivnila stávají‑
cí vodní režim, lodní dopravu, přilehlou 
krajinu a život obcí i osad na březích řeky. 
Téma podložené historickými prameny 
a  technickou dokumentací použitými 
v součinnosti s novými technologiemi mu‑
zejníci doplnili reprodukcemi zajímavých 
plánů splavnění Vltavy ze 17. století, mo‑
dely vltavských parníků, historickými 

snímky i  nálezy z  proběhlého výzkumu 
raně středověkého sídliště při stavbě nové 
silnice k Sedleci. Nechybí samozřejmě ani 
památky vorařské rodiny Husových 
z Hladné u Albrechtic.

Na výstavu pořádanou pod záštitou Mi‑
nisterstva kultury ČR poskytly exponáty 
Fakulta stavební ČVUT, Pražská paropla‑
vební společnost, a.  s., Královská kanonie 
premonstrátů na Strahově, Oblastní muze‑
um v Děčíně, Muzeum města Ústí nad La‑
bem, Spolek Vltavan Davle a mnoho dal‑
ších.

Během června vás čeká otevření příro‑
dovědné části projektu – Pod vodou i nad 

vodou. Fauna a  flóra středního a dolního 
Povltaví. Představí typické i  méně známé 
zástupce flóry a  fauny vyskytující se jak 
v samotné Vltavě, tak v jejím okolí, vymo‑
delovaném v  geologické minulosti právě 
činností řeky. Ukáže ale i negativní změny 
ve složení fauny, vyvolané stavbou přehrad 
vltavské kaskády a  dalších vodních děl, 
které zejména rybám znemožnily migraci 
a  vedly k  vymizení řady druhů z  Vltavy. 
Představena budou i pozitiva, jako je díky 
většinou nezamrzající hladině vodního 
toku v  Praze vznik nových zimovišť vod‑
ních ptáků. Návštěvníci se seznámí i s po‑
jmem ekologie krajiny  – říčním fenomé‑
nem  – a  s  jeho projevy ve formě zvýšené 
pestrosti a bohatství přírody jak na úrovni 
druhové, tak celých rostlinných společen‑
stev a formací a na ně vázaných živočichů. 
Prezentované dermoplastické preparáty 
pocházejí z muzejních sbírek.

  l

Za odborné oddělení muzea
Marcela Šášinková

Konečně je tu. Jaro. A taky DESIGN LOCK. 
Jedno bez druhého už si nedovedeme před‑
stavit. A stejně jako jarní měsíce i náš mar‑
ket přináší spoustu novinek, které jsme si 
pro vás připravili my i naši vybraní tvůrci. 
Co se ale nemění, je to, že poslední květnová 
neděle bude na roztockém zámku zasvěcena 
lokální autorské tvorbě. DESIGN LOCK je 
místem, kde se setkávají kreativní lidé s chu‑
tí tvořit, a  ti, kteří originalitu vyhledávají 
a dokážou ji ocenit. Přijďte si opět užít po‑
hodovou atmosféru, pobavit se u kulturní‑

ho programu, potěšit chuťové pohárky 
a oslavit společně s námi kreativitu českých 
tvůrců. Představí se vám přes 70 lokálních 
značek. A jak je u nás zvykem, můžete se tě‑
šit na naše designlockové stálice, ale pozná‑
te i nové talentované tváře, které vám nabíd‑
nou pestrý sortiment originálního designu 
a handmade výrobků.

Pro více informací sledujte tuto událost, 
naše webové stránky a sociální sítě
www.designlock.cz
www.instagram.com/designlock_/

Vstup jako vždy zdarma a  bezbariérový 
pro vás i vaše mazlíčky. Těšíme se na vás!

DOPROVODNÝ	PROGRAM:

n 10.00–10.45 studio Jóga a Ty – lekce jógy
n 11.00–12.00 studio Jóga a Ty – workshop 
aroma jóga
n 12.00–13.00 studio DAMÚZA – pohád‑
ka pro děti Špílmachr Faust
n 14.00–15.00 – Činoherní studio Ústí nad 
Labem  – divadelní představení pro děti 
a rodiče Bratrstvo kočičí pracky

Po celý den budou probíhat workshopy: 
Kytky od potoka, KRETIV časopis 
a Art & Deco by TSD  l

Adéla Laube
zakladatelka	akce

Vltava ve výstavních síních Středočeského muzea

DESIGN LOCK

Na	letní	sezonu	připravuje	Středočeské	muzeum	dvě	výstavy	
věnované	řece	Vltavě.

Oblíbený	design	&	handmade	market	DESIGN	LOCK	s	originální	autorskou	
tvorbou,	skvělým	streetfoodem	a	nabitým	doprovodným	programem	pro	celou	
rodinu	je	opět	tady.	V	neděli	28.	5.	2023	se	na	zámku	v	Roztokách	u	Prahy	
uskuteční	první	letošní	market.	Nemůžeme	se	dočkat!

Stavba vodního díla Klecany ‑Roztoky, 1897–1898 (archiv SM)
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11. 6. 2023 18:00
Hotel Academic
Tyršovo náměstí, Roztoky

Vstupné: 300,- Kč
www.marikasingers.cz

DESIGN 
& HAND 
MADE 
MARKET 

PODĚKOVÁNÍ & PARTNEŘI:

28. května 2023 | 10-17 h

ZÁMEK ROZTOKY U PRAHY

VÍCE NEŽ 70 PRODEJCŮ | WORKSHOPY | 

| ČINOHERNÍ STUDIO ÚSTÍ N./L. | STUDIO DAMÚZA

A DALŠÍ DOPROVODNÝ PROGRAM |

WWW.DESIGNLOCK.CZ

#DESIGNLOCK 

V  domácích Roztokách pořádáme pravi‑
delně koncert v  červnu a  nejinak tomu 
bude letos. V neděli 11. 6. společně ověří‑
me statiku budovy Hotelu Academic (za‑
tím vždycky vydržela!). Těšit se můžete 
tradičně na žánrově rozmanitý repertoár 
ve sborovém provedení za doprovodu pro‑
fesionálních muzikantů a  pod taktovkou 
temperamentní Mariky Divišové. Vstu‑
penky na roztocké koncerty bývají zpravi‑
dla velmi rychle vyprodané, tak si nezapo‑
meňte včas pořídit tu vaši. Předprodej 
začíná 1. června na recepci Hotelu Acade‑
mic. Pokud již máte na 11. 6. nějaký pro‑
gram, nezoufejte  – dva týdny předtím, 
27. května, budeme vystupovat na Praze 2, 
kam vás také srdečně zveme.

Vedle koncertů celého tělesa Marika Sin‑
gers jsme ve spolupráci s roztockou kavár‑
nou Koroze připravili na první polovinu 
roku i cyklus komorních akustických reci‑
tálů. Tři vystoupení v podání vokální sku‑

piny VOICES, dámského kvintetu FIVE 
a  kytarových mistrů Martiny Homo‑
ly & Olega Sergejeva již proběhly za obrov‑
ského zájmu diváků, a tak přidáváme ještě 
dvě. Již 1.  června se přeneseme do Paříže 
na šansonový večer v  podání Karolíny 
Drábkové a 15. června se můžete opět těšit 
na hudební show mužského uskupení 
VOICES již tradičně s  welcome drinkem 
a občerstvením.

Tak už máte zapsáno?
n 27. 5. 18.00 Praha 2, kostel Českobratrské 
církve evangelické, Korunní 60
n 1. 6. 18.00 Roztoky, kavárna Koroze
n 11. 6. 18.00 Roztoky, Hotel Academic
n 15. 6. 18.00 Roztoky, kavárna Koroze

Všechny podrobnosti k  našim koncer‑
tům najdete na našem webu nebo faceboo‑
kových stránkách. Těšíme se na vás!

  l

Marika Singers
www.marikasingers.cz

Na koncerty s Marika Singers
Jaro	je	v	plném	rozkvětu	a	stejně	jako	si	venku	vesele	prozpěvují	ptáci,	má	
se	čile	k	světu	i	naše	vokální	seskupení	Marika	Singers.	Po	důkladné	zimní	
přípravě	vyrážíme	na	koncertní	pódia	plní	energie	a	se	svěžím	repertoárem	
obohaceným	o	nové	skladby.	Kde	nás	můžete	vidět	a	slyšet?

Pozvánka na Svátky hudby 
Milí	čtenáři	Odrazu,		
rád	bych	vás	upozornil	na	kon‑
cert	Filharmonického	komorního	
orchestru	se	sólistkou	Markétou	
Cukrovou	(mezzosoprán).	Jedná	
se	o	zpěvačku	neobyčejné	kva‑
lity	a	s	velkým	renomé,	která	
působí	v	mnoha	českých	i	zahra‑
ničních	operních	domech	a	vy‑
stupuje	s	orchestry	a	dirigenty	
zvučných	jmen	po	celém	světě.	
V	programu	koncertu	zazpívá	
za	doprovodu	FKO	slavné	árie	
z	Mozartovy	Figarovy	svatby	
a	Rossinniho	Otella	a	Lazebníka	
sevillského.	Program	doplní	
skladby	Jeana	Sibelia	a	Otorino	
Respighiho.	Vstupenky	je	možné	
zakoupit	na	e	‑shopu	Středo‑
českého	muzea	v	Roztokách	
a	také	u	milé	paní	Chvojkové,	
v	provozovně	Rámy	a	obrazy	
na	Tyršově	náměstí.	Kapacita	
Historického	sálu	je	omezená,	
lépe	je	zajistit	si	místo	předem.	
Bude	to	již	sedmnáctý	koncert	
FKO	v	Roztokách!	Svátky	hudby	
neděle	11.	června	v	17.00	hod.		l

Ivan Pazour
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Auguste Rodin na 
Slovácku 1902
V roce 1902 pražský spolek Mánes uspořá‑
dal významnému francouzskému sochaři 
Augustu Rodinovi v Praze jeho první vel‑
kou zahraniční retrospektivu. Kromě Pra‑
hy přijal také pozvání Zdenky Braunerové 
a Alfonse Muchy k návštěvě Moravy.

Příjezd do Prahy, která mu připravila 
okázalé přivítání, a  následně přejezd do 
Brna, Blanska a Hodonína ho měl seznámit 
s českými zeměmi a jejich kulturou. Po ná‑
vštěvě malíře Joži Uprky v Hroznové Lhotě 
měl navštívit i Kroměříž, avšak k tomu již 
nedošlo. O setkání Augusta Rodina s Upr‑
kou se společně postarali Zdenka Braune‑
rová s Alfonsem Muchou. Jedinečné setká‑
ní bylo na tu dobu podrobně textově 
i  fotograficky zdokumentováno Rudolfem 
Brunerem ‑Dvořákem. Autorem výstavy je 
Jan Benedík, pravnuk Joži Uprky.

Výstavu můžete navštívit do konce října 
v  zahradě Braunerova mlýna a  Ateliéru 
Zdenky Braunerové, je volně přístupná kaž‑ 
dý den od 10 do 18 hod.

DESIGN LOCK
28. 5. 2023 od 10 hod.
Již tradiční roztocký designový handmade 
market s  originální autorskou módou, 
šperky, kosmetikou, doplňky a  skvělým 
streetfoodem proběhne v uvolněné atmo‑
sféře v zámeckém parku.

Svátky hudby
11. 6. od 17 hod.
Sólistka Markéta Cukrová (mezzosoprán) 
se spolu Filharmonickým komorním or‑
chestrem představí na dalším z řady kon‑
certů v roztockém zámku.

Program:
n Jean Sibelius – Romance Op. 42
n Wolfgang Amadeus Mozart – Voi che sa‑
pete + Non so piu cosa son (2 árie Cheru‑
bína z Figarovy svatby)
n Ottorino Respighi – Antické tance a árie
n Gioachino Antonio Rossini  – Assisa 

a un pie (arie Desdemony z Otella) + Una 
voce poco fa (arie Isabelly z Lazebnika se‑
villského)

Festival Léto na zámku
15.–18. 6. 2023
Od čtvrtka 15. do neděle 18.  června se 
koná třetí ročník open air festivalu, v rámci 
kterého můžete v zámeckém parku navští‑
vit divadelní představení, koncert nebo 
představení pro děti.

Program:
n čtvrtek 15. 6. od 20 hod hudební kome‑
die Figaro / Divadlo A. Dvořáka Příbram
n pátek 16. 6. science show Michael Londe‑
sborough: Zlato a  Voda / dopolední pro‑
gram pro školy
n pátek 16. 6. od 20 hod. koncert Ota Ba‑
lage & BALAGE BAND
n sobota 17. 6. od 20 hod. divadelní před‑
stavení Kaktusový květ / Divadelní společ‑
nost Háta

n neděle 18.  6. od 20 hod. novocirkusové 
představení Kolaps / Losers Cirque Com‑
pany

Muzejní noc
16. 6. 2023 od 16 do 22 hod.
Muzejní noc jako laboratoř otázek aneb 
šifrovací hra pro rodiny s dětmi. Pojďte ak‑
tivně objevovat tajemství života pravěkých 
lidí na území dnešních středních Čechách. 
Připraveny jsou také komentované pro‑
hlídky zámku. Vstupné zdarma.

Více informací a vstupenky na 
www.muzeum ‑roztoky.cz
  l

Muzeum Roztoky
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PÍSNIČKY 
Jungmannova 966, Roztoky  tel: 220911751  
knihovna.roztoky.cz, www.facebook.com/MKRoztoky 

Prezentace zpěvníku 
nových písní z Roztok a 
okolí 
 
 
účinkují  
 
Jiří a Jan Klapkovi 
Viktor Sodoma  

ROZTOCKÝCH 

A HÁJKŮ 
LUHŮ 

 ROCK PARTY  
 

 

 

RROOZZTTOOKKYY  
 Letní scéna U šraněk  od 19°°hod 

  1100..ČČEERRVVNNAA  
www.typaci.cz                 Vstupenky je možné zakoupit   v předprodeji u stánku                Občerstvení U Šraněk 

  
PPoohhááddkkoovvýý  lleess  

  
										Roztocké	turistické	oddíly	mládeže	zvou	opět	všechny	děti	do	7	let	

										a	jejich	rodiče	a	prarodiče	na	cestu	tradičním	pohádkovým	lesem.	

								Akce	se	koná	v	sobotu		3.	června		2023	v	Tichém	údolí	

						Start	kdykoli	mezi	10.00	–	12.00	na	louce	u	vstupu	do	údolí	
Na	startu	si	můžete	čekání	zpříjemnit	pohádkovou	tombolou	

															a	našimi	atrakcemi.	Chybět	nebudou	ani	buřtíky	a	grilovaná	kukuřice.	

Přijďte,	těšíme	se	na	Vás!	

	
Pohádkový	les	sponzorují	roztočtí	a	žalovští	patrioti	

Akce	se	koná	za	podpory	města	Roztoky	
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Podpora sportovní činnosti, ať už v Sokole, 
SK Roztoky i v dalších sportovních organi‑
zacích, patřila a patří mezi priority koalic, 
které jsme v uplynulých dvanácti letech se‑
stavovali. Máme v tomhle směru zcela čisté 
svědomí, ba co více, máme za to, že podpo‑
ra byla i díky velmi dobré spolupráci s teh‑
dejším vedením Sokola nadstandardní.

Trochu jsme zalovili v číslech. Jen mezi 
roky 2018 a  2020 poskytlo zastupitelstvo 
Sokolu dar 5,5 milionu na obnovu atletické 
dráhy, následně pak podpořilo částkou 
2,250 milionu výstavbu nového objektu, 
moderního zázemí pro míčové sporty. 
O tak významných částkách si ostatní spol‑
ky mohou jen nechat zdát  – a  to solidně 
podporujeme celé široké spektrum dalších 
potřebných organizací.

K tomu samo sebou každoroční příspě‑
vek na běžnou činnost Sokola (vždy 
cca 270 000 – 290 000) či dílčí příspěvky na 

jeho jednotlivé aktivity. Naposledy uvolnila 
městská rada v  březnu promptně částku 
10 000 Kč na pokrytí mimořádných nákla‑
dů na reprezentaci extraligového turnaje 
kadetek.

Město aktivně a rádo spolupracovalo na 
projektech, které největší tělovýchovný 
spolek ve městě předkládal a jimiž usiloval 
o  získání prostředků například od minis‑
terstva financí. Úspěchy byly společné!

Nemalé (ač s  podporou Sokola nesrov‑
natelné) částky posílá naše město i na roz‑
voj a podporu fotbalu, rekonstrukcí kabin 
a hřiště počínaje a pravidelnou podporou 
běžné činnosti konče.

V režimu grantů a dotací se vždy schází 
početně výrazně vyšší podíl těch pořáda‑
ných v  kultuře, výtvarných aktivitách, tá‑
bornictví, pobytu v přírodě, ať už jsou žada‑
teli spolky a společky, nebo i jednotlivci. Je 
to doložitelné, dobře zmapované a  vždy 

přesně vyúčtované. V tom smyslu je a vždy 
musí být zohledněn i poměr rozdělovaných 
prostředků.

Jsme si plně vědomi toho, jaké náklady 
s sebou dnes nese provoz sportovních zaří‑
zení, ostatně i město svá, tedy školní spor‑
tovní zařízení s nemalými náklady provo‑
zuje.

Podporu sportu a  tělovýchovy, třeba 
i  vyšší, samozřejmě zachováme i  do bu‑
doucna. Musí nám to ale dovolit stav měst‑
ské kasy. Prosíme jen, aby čtenáři Odrazu 
dostávali informace korektní, zasazené do 
souvislostí a hlavně – pravdivé.

Na všestranném rozvoji spolkového ži‑
vota Roztok a  Žalova nám vždy záleželo 
a fandili jsme mu. Domníváme se, že čet‑
nost a úroveň všemožných podniků pořá‑
daných našimi spoluobčany je toho dokla‑
dem.  l

Jan Jakob
v	letech	2010–2022	starosta	Roztok

Tomáš Novotný
místostarosta

O možnostech dotace jsme se mnoho no‑
vého dozvědět nemohli, protože MPSV 
vyhlášení výzvy z  Národního plánu ob‑
novy odložilo, nezměnilo ovšem koneč‑
ný termín pro podání žádostí (konec 
roku 2023) a  nezmění zřejmě ani pravi‑
dla.

Celkové investiční náklady na dva objek‑
ty vyhovující parametrům výzvy MPSV 
(12 míst domova pro seniory + 18 míst do‑
mova se zvláštním režimem) byly vyčísle‑
ny na cca  150 milionů korun. Spoluúčast 
(cca 40 mil. Kč) by město za dva roky za‑
platit zvládlo a zbytek, přes 100 milionů, by 
pokryl krátkodobý úvěr, jejž by město spla‑
tilo v okamžiku, kdy by mu byla proplace‑
na dotace, tedy někdy koncem roku 2025. 
Reálný scénář, který je v možnostech měs‑
ta.

Provozní náklady (jen energie + mzdy) 
odhadl odbor SRM na cca  14 milionů za 
rok. Budou tedy ještě o pár milionů vyšší 
a  maximálně polovinu z  nich, podobně 
jako v jiných zařízeních, která už léta fun‑
gují, budou schopni pokrýt klienti. Na zři‑
zovatele zůstává druhá polovina. Provozní 
náklady budou ovšem stejné, ať postavíme 

objekt s pomocí dotace, anebo bez ní, a je 
třeba hledat sponzora.

Materiál pro ZM, ve svém závěru kon‑
statující, že v  současné době si město ne‑
může investici dovolit, a tedy na pokus zís‑
kat dotaci rezignuje, doporučoval, aby 
město usilovalo o zařazení do sítě zařízení 
podporovaných Středočeským krajem. To 
je samozřejmě správná myšlenka, jenže 
s čím tam budeme argumentovat? S tím, že 
někdy v  budoucnu budeme stavět? Bez 
projektu se stavebním povolením v  ruce? 
Bez příslibu dotace? Zcela logicky budou 
mít v zařazení do beztak už přetížené sítě 
přednost ti, kteří už stavějí (třeba právě 
s  podporou z  Národního plánu obnovy), 
anebo jsou ke stavbě připraveni. A  kdo 
nám dá do budoucna nějakou záruku? Ta‑
hle krajská garnitura, kterou za dva roky 
možná z velké části někdo vystřídá?

Nelze zavrhnout ani spolupráci soused‑
ních obcí, samozřejmě s vědomím, že bu‑
dou mít nárok také na část míst ve vybudo‑
vaném zařízení.

Všechny tyhle varianty „někdy příště“ 
mají ale jednu společnou vadu. Investiční 
náklady stavby ponese s největší pravděpo‑

dobností plně město, protože žádné další 
využitelné evropské dotace v  dohledu 
„sedmiletky“ neexistují a  českých dotací 
bude obecně zřejmě ubývat. Jednou z vý‑
tek vůči dotaci bylo i to, že kapacita dvou 
objektů „12 + 18“ je nedostatečná. Realiza‑
ce většího zařízení znamená ovšem investi‑
ci v  řádu 200 milionů a  další desítky mi‑ 
lionů vynaložených na splácení dlouhodo‑
bých bankovních úvěrů. To je v dohledné 
době při vysokém zadlužení města vylou‑
čené a ani později by nemohlo dojít k sou‑
běhu s jinou větší investicí.

Zastupitelstvo návrh „o dotaci se pokou‑
šet nebudeme a  budeme jednat s  obcemi 
a  krajem“ takřka jednotně podpořilo. Je 
třeba poctivě přiznat, že času na získání 
všech podkladů pro podání žádosti o dota‑
ci bylo málo už v březnu a nyní je to lhůta 
šibeniční. Ale je třeba také neméně poctivě 
dodat, že to „někdy příště“ nebude v  to‑
mhle ani v příštím volebním období.

Aspoň že jsme jednomyslně podpořili 
vyčlenění dalších peněz na rozšíření ko‑
lumbária…  l

Podpora sportu v naší obci

Někdy příště

V	jednom	z	nedávných	Odrazů	zaznělo	od	opozičních	kolegů	z	kandidátky	
ODS	postesknutí	(v	lepším	případě)	nad	příspěvky	určenými	pro	sport.	Že	prý	
zvýhodňujeme	ostatní	spolky…

Po	pěti	týdnech	od	březnové	diskuse	o	výstavbě	sociálního	zařízení	pro	
seniory	jsme	se	k	věci	vrátili	znovu.	S	kvalitními	podklady,	které	připravil	
odbor	správy	a	rozvoje	majetku.

Jaroslav Huk
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O tomto tématu jsme jednali už jednou – 
v březnu. Zastupitelstvo se usneslo, že zá‑
zemí pro seniory chceme stavět v  areálu 
Cihelny, a uložilo odboru správy a rozvoje 
města prozkoumat, zda je reálné o dotaci 
žádat. Kapacitu pro péči o  seniory potře‑
bujeme a chceme ji posílit, dostupná poby‑
tová zařízení bolestně chybějí. Úkolu jsme 
se tedy chopili na úřednické i  politické 
úrovni a podrobně prozkoumali možnosti 
a  rizika, ať nám případná vhodná příleži‑
tost neuteče mezi prsty.

Na dubnovém zastupitelstvu jsme se po 
tomto podrobném průzkumu rozhodli 
o dotaci neusilovat. Proč? Důvodů je hned 
několik.

Důvody projektové a časové
Odbor správy a  rozvoje města vypracoval 
harmonogramy potenciálních stavebních 
projektů. Vyjádření jednotlivých úřadů, časy 
nutné na soutěž projektantů, posouzení vli‑
vu na životní prostředí (EIA)… to vše zabe‑
re hodně času a ne vše je možné dělat para‑
lelně. V  běžných termínech projekt nelze 
stihnout. Znamenalo by to pro nás spoleh‑
nout se na to, že jednotlivé instituce nevyu‑
žijí maximální čas, který na svá rozhodnutí 
mají, že nepřijde žádná komplikace ani od‑
volání a všichni odvedou skvělou práci, kte‑
rou nebude nutné upravovat, a tedy sebemé‑
ně prodlužovat termín. To by s  sebou 
samozřejmě neslo obrovský stres a  riziko 
chyb, k nimž časová tíseň často vede.

Důvody ekonomické – 
investiční
Stavbu je nutné předfinancovat z vlastních 
zdrojů. Bavíme se zde o částkách, kdy od‑
hadované náklady na stavbu včetně vyba‑
vení a okolní infrastruktury jsou 150 mili‑
onů korun, zřízení jednoho lůžka tedy 
stojí 5 milionů korun. Město by si muselo 
na stavbu půjčit zhruba 120 milionů ko‑

run, což při současné míře jeho zadlužení 
není reálné. Navíc dotace by pokryla jen 
část investičních nákladů, město by muselo 
v  průběhu cca  2  let realizace investovat 
zhruba 50 milionů korun z vlastních zdro‑
jů za předpokladu 70% uznatelnosti dotač‑
ního programu. To je pro nás v  současné 
chvíli ekonomická sebevražda – ano, doto‑
vaná, ale to by neměl být důvod se do ní 
pouštět.

Důvody ekonomické – 
provozní
Obrovským nákladem by při navrženém 
řešení byl také provoz. Zhruba polovinu 
lůžek by tvořil „domov se zvláštním reži‑
mem“ (dále DZR). To je typ zařízení pro 
seniory většinou s psychiatrickou diagnó‑
zou, typicky s Alzheimerovou nemocí, kte‑
ří potřebují prakticky neustálou asistenci, 
přičemž péče je mimořádně náročná. DZR 
je tomu uzpůsoben speciálním vybave‑
ním, organizací, počtem úvazků pracovní‑
ků. A takové zařízení je buď v krajské síti 
sociálních služeb a Středočeský kraj se po‑
dílí na jeho financování, nebo tyto náklady 
platí klienti a jejich rodiny a jde o zařízení 
velmi těžko finančně dostupné. Anebo by 
je muselo platit město. Jedná se zhruba 
o 15 milionů korun každý rok (pro před‑
stavu, kompletní rekonstrukce školní bu‑
dovy Zaorálkova stála 16,5 milionu Kč).

Vzhledem k tomu, že v současné chvíli ne‑
máme rezervovanou kapacitu v krajské síti 
sociálních služeb, muselo by se jednat buď 
o  DZR pro drtivou většinu lidí finančně 
nedostupný, nebo o  stálou mnohami‑ 
lionovou zátěž pro rozpočet města. Ani 
jedno není cesta, kterou bychom se chtěli 
pustit.

Důvody urbanistické
Na místě Cihelny město vlastní na své po‑
měry mimořádný prostor, ze kterého by 
měl vzniknout promyšlený celek. Při rych‑
lé akci je velké riziko, že by se toho nepo‑
dařilo docílit. Jde však více o  riziko než 
o neřešitelný problém.

Důvody strategické 
aneb Kudy dál?
Je snadné říkat, že to nejde, je těžké u toho 
nezůstat.

Pustit se do stavby domova pro seniory, 
a to především DZR, můžeme jedině s jas‑
nou vizí provozu. Kdo bude provozovatel? 
Jak bude vypadat organizační a  finanční 
model? Jaké budou kapacity jednotlivých 
částí (dům s pečovatelskou službou oproti 
DZR)? DZR je určen pro seniory, u nichž 
už domácí péče není realizovatelná. Ale 
poměrně aktivní senioři, kterým stačí dob‑
rá podpora pečovatelské služby, mohou 
kromě „domova“ dobře bydlet i v síti ma‑
lometrážních bezbariérových bytů, nebo 
můžeme posílit podporu péče v domácím 
prostředí – a tyto možnosti porovnat.

Především se však nemusíme do projek‑
tu DZR pouštět sami. Může být společným 
dílem více obcí, což nám pomůže ekono‑
micky, ale i  ve vyjednávání o  kapacitách. 
Začátek je právě tady. A také v jednání se 
Středočeským krajem o  posílení kapacit 
sociální péče a zařazení do registru sociál‑
ních služeb, což je směr, kterým se vedení 
města po rozhodnutí zastupitelstva vydává.

  l

Za vedení města

Kudy a kam v péči o seniory?
Zásadním	tématem	dubnového	zastupitelstva	bylo	rozhodnutí	
o	tom,	jestli	na	návrh	pana	zastupitele	Huka	začneme	
zpracovávat	projekt	sociálního	zařízení	pro	seniory,	abychom	
využili	dotační	výzvy	MPSV,	která	by	nám	umožnila	vystavět	
pobytové	sociální	zařízení	pro	seniory	s	12	byty	v	režimu	
„domova	pro	seniory“	(tj.	pro	lidi	do	velké	míry	soběstačné,	
kteří	však	potřebují	podporu	pečovatelské	služby)	a	18	byty	
v	režimu	„domova	se	zvláštním	režimem“	(tj.	pro	seniory	se	
silně	sníženou	soběstačností	a	nutnou	téměř	neustálou	péčí),	
popř.	i	jiný	počet	bytů.

Zuzana Šrůmová

Jaroslav Drda

V běžných termínech projekt nelze 
stihnout. Znamenalo by to pro nás 
spolehnout se na to, že jednotlivé 
instituce nevyužijí maximální 
čas, který na svá rozhodnutí mají, 
že nepřijde žádná komplikace 
ani odvolání a všichni odvedou 
skvělou práci, kterou nebude nutné 
upravovat, a tedy sebeméně pro‑
dlužovat termín.
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NÁZORY A KOMENTÁŘE

Redakční	rada	zpravidla	nekomentuje	
obsah	příspěvků	čtenářů,	v	případě	textu	
pana	Krejči	považuje	za	vhodné	udělat	
výjimku.

To,	že	na	území	Ukrajiny	probíhá	regulérní	
válka	či	„speciální	vojenská	operace“,	
chcete	‑li,	s	tisíci	obětmi	mezi	civilním	
obyvatelstvem,	je	nezpochybnitelný	
fakt.	Jsou	na	Ukrajině	regiony,	kde	se	
válčí	velmi	intenzivně,	a	také	ty,	kde	je	
prakticky	momentálně	ještě	klid.	Život	tam	
jde	zdánlivě	ve	starých	kolejích,	ale	strach	
ze	zítřka	je	všudypřítomný.	Nevíte	dne	ani	
hodiny,	kdy	přiletí	odněkud	zdaleka	raketa	
a	z	vašeho	domu	zůstane	jen	hromada	tro‑
sek.	Nelze	se	proto	divit,	že	lidé,	zejména	
ženy	s	dětmi,	před	touto	válkou	utíkají,	a	je	
naší	morální	povinností	těmto	utečencům	
pomoci.	Právo	na	azyl	je	dokonce	starší	
než	sama	demokracie.		 l

Redakční rada

Reakce	paní	Sodomové,	která	text	označila	
za	nepravdivý	a	urážlivý,	bude	v	souladu	
se	statutem	redakční	rady	zveřejněna	
v	příštím	čísle	Odrazu.		 l

Redakční rada

Cituji: „Žijí s  námi v  Roztokách lidé za 
všech měst Ukrajiny, jejichž názvy slýchá‑
me ve zprávách.“  – Čerkasy, jde o  město, 
kde cestovní kancelář Booking. com, nabí‑
zí pro rok 2023 celkem 86 možností ubyto‑
vání, namátkou např. Hotel Sport, Dnipro‑
hotel, kde jsou apartmány s klimatizací či 
Hotel Selena family rezort. Na místě dru‑
hém je uvedena Oděsa, kde je nabízeno 
912 ubytování v  hotelích či privátním re‑
zortu, Dnipro, kde je na přelomu dubna 
a  května nabízeno 309 ubytovacích kapa‑
cit, jakož i  v  Dnětropetrovsku, kde je  
278 ubytovacích zařízení. Charkov vám 
nabídne 340 hotelů a  dalších zařízení, 
např.  City Club, Bloom hotel, v  blízkosti 

metra atd. Kyjev, má k dispozici 1696 uby‑
tovacích kapacit. Jediná místa jsou Mariu‑
pol či Kramatorsk, která žádné ubytovací 
kapacity k dispozici nenabízí. Nicméně pro 
rok 2023 v případě dovolené nabízí Ukraji‑
na 10 428 ubytovacích kapacit. Pokud by se 
někdo z  úžasných lidí z  Roztok rozhodl 
trávit dovolenou na Ukrajině, je skutečně 
z čeho vybírat. Nicméně z mého pohledu, 
kdy obyvatelé Ukrajiny jsou pro mě za 18 
a  obyvatelé Ruské federace bez 2 za 20, 
abych nebyl označen za dezinformátora či 
dezoláta, je namístě zvážit, zda by tenčící se 
sbírkový účet města nebylo možné doplnit 
z provize výše uvedených ubytovacích ka‑
pacit.

Při kontrole čerpání grantů a dotací za rok 
2022, kterou jsem dostala za úkol v rámci 
své činnosti v  kontrolním výboru, jsem 
zjistila, že na Májovou veselici přispělo 
město ze svého rozpočtu 22 000 Kč. Kaž‑
dému návštěvníkovi této akce muselo být 
jasné, že se jedná o akci k blížícím se pod‑
zimním volbám. Navíc se tím paní Sodo‑
mová nijak netajila. Do mikrofonu opako‑
vaně hlásala název onoho sdružení a  na 
pozvánkách zveřejněných na Facebooku 
i v Odrazu se blýskala vedle sebe dvě loga – 
politického sdružení a města Roztoky.

Těžko se mi věří, že nikoho z radních při 
schvalování grantů na loňský rok nenapad‑
lo, že by květnová veselice paní Sodomové 
mohla mít snad něco společného s blížící‑
mi se volbami. Povzdech paní Sodomové je 
za hranou lidské slušnosti i soudnosti. Ne‑
libě se mi do hlavy vtírá představa, že bych 
požádala město o  grant na předvolební 
akci. A kdyby to na mě ještě prasklo? Potí 
se mi z té představy nejen čelo…

Financování politických akcí z  měst‑
ských rozpočtů je v rozporu se zákony. Po‑
kud to daná osoba neví, měla by vědět, že 

UPRCHLÍCI – a dnes již naši sousedé, díl 2.

Předvolební kampaň paní Sodomové  
z městského rozpočtu platit nebudeme

Díky	vám,	úžasným	lidem	z	Roztok,	jak	bylo	publikováno	
dámami	Zuzanou	Šrůmovou,	Laďkou	Jakobovou	a	panem	
Tomášem	Novotným,	je	namístě	uvést	skutečnosti,	které	jsou	
z	mého	pohledu	zcela	zásadní	a	plně	objektivní.

V	minulém	čísle	Odrazu	si	paní	radní	Sodomová	povzdechla	nad	
tím,	že	letos	Májová	veselice	nebude.	A	to	přesto,	že	doufali	
(Cesta	pro	Město),	že	založí	novou	tradici.	S	politováním	nám	
dokonce	sdělila,	že	museli	odvolat	kapelu,	která	už	byla	pozvána.

Marie Dvořáková 
zastupitelka
Společně	PRO	Roztoky	
a	Žalov

podepsala s  městem smlouvu. A  v  té je 
uvedeno, že na akcích podporovaných 
městem nebudou propagovány politické 
subjekty v jakékoli formě. A v případě po‑
rušení této povinnosti bude muset příjem‑
ce finanční prostředky městu vrátit.

V lednu tohoto roku Rada města schváli‑
la na Májovou veselici paní Sodomové 
25 000. Nejspíš své rozhodnutí po mé kon‑
trole změnila, a tak paní Sodomové nezby‑
lo než akci na poslední chvíli zrušit.  l

Závěrem předesílám, že pokud někdo cosi 
žádá, měl by objektivně a seriózně publiko‑
vat skutečnosti v celé šíři, nikoli se snažit 
dělat z „úžasných lidí“ kašpárky.

  l

Viktor Krejča st.

Řádková inzerce
n Přímo	od	majitele!	Nabízím	dlouho‑
dobý	pronájem	bytu	2+KK	–	48,9	m2	po	
rekonstrukci,	přízemí	–	přímo	na	náměstí	
v	Roztokách.	Byt	je	vybaven	kuchyňskou	
linkou	s	vestavnými	spotřebiči,	ideální	
pro	jednu	až	dvě	osoby	–	nekuřáky.	
Nájem	činí	11	000	Kč	Kč/měsíc	+	služby	

cca	4	000	Kč	+	3	měsíční	kauce.	V	pří‑
padě	zájmu	se	písemně	obracejte	na:	
RealSprom,	s.	r.	o.,	Lidická	689,	252	63	
Roztoky,	nebo	na	e	‑mail:	info@sprom.cz

n Koupím	pole,	louky	ve	středních	Če‑
chách,	nabízím	min.	100	Kč/m2	
tel.	603	442	474

n Hodinový	manžel.	Tel.	723	424	701

n Prodám	elektrickou	pečicí	troubu,	roz‑
měry	63x35,	výška	45	cm.	Cena	500	Kč,	
tel.	739	082	032

n Prodám	vnitřní	dveře	70	cm,	levé,		
2/3	prosklené,	světlé	dřevo.	Cena	300	Kč,	
tel.	739	082	032	

	 l
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ŠKOLY, ŠKOLKY etc.

Začínali jsme s  jazykovými i  rozvojovými 
kurzy, s hlídáním dětí, na nějakou dobu i se 
školkou. V  našem původním sídle u  ob‑
chodu Tesco je dnes část mateřské školy 
Přemyslovská. Tehdy jsme měli i  tělocvič‑
nu s naší cvičitelkou. Výuka češtiny, cizích 
jazyků a  příprava na přijímací zkoušky 
nám zůstala dodnes. Postupně přibývaly 
rekvalifikační programy, jako je vzdělávání 
profesních chův, asistent pedagoga, pra‑
covník v sociálních službách, mediální vý‑
uka. Mnoho lektorů z  Prahy i  Roztok je 
s námi od začátku do dnešní doby a za to 
jim patří poděkování, jmenovitě Mgr.  Ivě 
Kokaislové, Mgr. Petře Pavlečkové, Bc. Lu‑
káši Pavlíkovi a mnoha dalším.

Naše první projekty, ve své podstatě 
osvětové, se věnovaly především předško‑
lákům v  malých obcích na Rokycansku, 
Karlovarsku a Středočeském kraji. To bylo 
začátkem éry příprav vzniku pedagogicko‑
‑psychologické poradny (PPP). Ta v  sou‑
časnosti patří k našim dominantním akti‑
vitám. Od roku 2014 se jako plnohodnotné 
školské poradenské zařízení aktivně věnu‑
jeme prevenci a pomoci dětem se speciál‑
ními vzdělávacími potřebami a  podpoře 
nadaných dětí. Do Roztok, do týmu Lexi‑
ku, se podařilo přivést jedny z  nejlepších 
odborníků v pedagogicko ‑psychologickém 
poradenství v  republice, například 
doc.  PaeDr.  Olgu Zelinkovou,  CSc. Dnes 
mohu s hrdostí říct, že máme ve světě po‑
radenství velmi dobré renomé, a to i díky 
naší skvělé ředitelce paní PhDr.  Silvii Ja‑
novcové.

Mým mottem je podporovat vzdělávání 
obecně, posílit jeho význam ve společnosti 
a posunout jej na pomyslné příčce výš, než 

na jaké se dnes v Česku nachází. Jsem rodilý 
roztocký patriot, snažím se o co nejpřímější 
cestu ke vzdělávání v místě mého bydliště, 
nicméně mne těší, že již více než deset let 
naše aktivity přesahují středočeský region 
až do nejvzdálenějších krajů České republi‑
ky. Vždy jsem byla propagátorka vzdělanos‑
ti. Už jako dítě jsem soucítila se slabšími, 
menšinami a  cítila bezpráví. Doučovala 
jsem dvě romské spolužačky, které jako zá‑
zrakem unikly zvláštní škole. Ne proto, že 
byly hloupé, ale protože byly Romky. Znám 
i  jiné děti, které tehdy poslali do zvláštní 
školy. Nikdo se neptal, proč jim nejde čtení, 
psaní nebo počítání. Pro laiky byl termín 
dyslexie jen cizím slovem. Hned po revoluci 
jsem měla možnost pobývat necelé dva roky 
v USA, zajímalo mne, jak to funguje tam… 
Dnes vím, jak je nesmírně důležité pracovat 
s dětmi již od předškolního věku, kdy vzni‑
ká jejich vztah k  vědomostem, ke studiu, 
k  jazykům a  potažmo k  celoživotnímu 

vzdělávání. Nejen proto jsem se stala zřizo‑
vatelem pedagogicko ‑psychologické porad‑
ny. Není to podnikání, ale poslání. Upřímně 
mě hřeje u srdce, kolika dětem jsme již po‑
mohli spolu se skvělými odborníky, které 
v Lexiku máme.

Cítím se zodpovědná za svět kolem nás, 
vždycky jsem se cítila. Svět, kde žijeme, 
není stále spravedlivý, není bez válek. Loni 
jsme si vzali v Lexiku za své pomoci Ukra‑
jincům a jejich dětem. Učili jsme se s nimi 
česky, pomáhali jsme městu s dětskými tá‑
bory. Šli jsme do toho s odhodláním, pro‑
tože ztratili svobodu, volbu, kde budou žít, 
pracovat a studovat.

Chtěla bych tímto poděkovat všem na‑
šim bývalým i  stávajícím zaměstnancům 
a spolupracovníkům. Jsem hrdá na to, čeho 
jsme společně dosáhli.

Věřím, že nám zachováte přízeň a bude‑
me se další roky setkávat u nás v Lexiku! 
Těším se na vše nové, co nám budoucnost 
přinese.

  l

Mgr. Lenka Červenková, 
zakladatelka	Lexik,	vzdělávací	centrum	
a	pedagogicko	‑psychologická	poradna

Slavíme 15. výročí centra Lexik… aneb trochu vzpomínání…
Tak	už	jsme	tady	s	vámi	celých	patnáct	let.	Je	to	neuvěřitelné.	
V	roce	2008	bylo	mým	cílem	vytvořit	místo	setkávání,	
vzdělanosti,	rozvoje	duše	i	těla,	a	aby	už	se	za	tím	vším	
nemuselo	jezdit	do	Prahy.

„Je to již více než dvanáct let, co 
mně osobně Lexik zkřížil cestu. 
Z náhodného setkání v projektu 
na Rokycansku se stala postupně 
dlouholetá spolupráce a vřelé přá‑
telství se zakladatelkou a majitel‑
kou Lexiku Lenkou Červenkovou.
Vývoj Lexiku lze přirovnat k vývoji 
dítěte. Od prvních nesmělých krůč‑
ků přes hrboly a strmé vrchy po 
zdolání met nejvyšších. Já vidím 
dnes Lexik jako vyspělou spo‑
lečnost, jakousi „Bránu nejen ke 
vzdělávání, ale i k rozvoji celé duše 
člověka“. Otevřené myšlení s multi‑
kulturním přesahem dává Lexiku 
volná křídla k plnění dalších výzev 
a poslání. Je mi velkou ctí, že 
mohu být toho součástí. „

PhDr. Silvie Janovcová,  
ředitelka pedagogicko ‑psychologické 

poradny Lexik
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Děti z Tanlalé uspěly 
na přehlídce tance
Naše kroužky tu jsou pro každého bez zá‑
vislosti na talentu a více než ocenění poro‑
ty je pro nás důležitý proces tvorby a au‑
tenticita. Když je však příležitost, tak rádi 
vyjedeme ven a  podíváme se, co a  jak se 
dělá jinde. Dává také smysl vědět, kde jsme 
my a kde ostatní. V sobotu 25. března byla 
taková příležitost v Ústí nad Labem, kam 
na Krajskou přehlídku dětských skupin 
scénického tance vyjely děti z  tanečního 
souboru Tanlalé. Úžasný zážitek z tance na 
velkém jevišti opravdického divadla byl 
nakonec umocněn tím, že choreografii 
ocenila porota oceněním „za hravost v po‑
hybu, vystižení letní atmosféry a interakci 
s publikem“.

Choreografii „Užíváme si prázdniny“ vy‑
tvořila lektorka kroužku Markéta Pucová 
spolu s  dětmi. Tvorba taneční kompozice 
začala otázkou: Jak jsme se měli o prázdni‑
nách? S lektorkou si děti vyprávěly navzá‑
jem svoje letní zážitky a následně zkouma‑
ly možnosti, jakým způsobem je lze tancem 
„převyprávět“ a  sdílet s  diváky. A  to pak 
předvedly i  v  Ústí. Součástí výpravy byly 

i  děti Lucie a  Adéla Cvalínovy a  Mariana 
Pucová, které dětem z  Tanlalé pomohly 
v  interaktivním závěru choreografie roz‑
tancovat celé ústecké divadlo.

Z Tanlalé se přehlídky zúčastnily děti ve 
věku 8–10 let: Malala Fleissig, Adéla Gran‑
de, Soňa Šalamonová, Alžběta Vavříková, 
Gabriela Adamaitis, Barbora Křížková, Be‑
renika Šmukařová a Vojtěch Puc. Pedago‑
gický doprovod a  technická i  umělecká 
podpora: Markéta Pucová, Ruth Vacková 
a rodiče dětí: Hanka Kopáčová, Kamila Je‑
řábková a Lenka Cvalínová. Všem děkuje‑
me za účast a gratulujeme!

Den tance
Děti také společně oslavily Den tance. Od‑
polední dílna propojila folklorní kroužek, 
balet a  výrazový tanec a  v  pátek 28.  4. se 
děti z těchto kroužků navzájem učily pohyb 
z různých odvětví a objevovaly jeho krásy 
prostřednictvím různých cvičení a her.

Nové vedení Roztoče
A byla valná hromada. Její hlavní agendou 
bylo fungování spolku po odchodu Jitky 
Tiché. Hlavním mottem bylo zapojit do 
aktivního řízení spolku širší okruh lidí.

Předsedou byl zvolen Ondřej Marek, 
člen výkonného výboru a  spoluzakladatel 
Sdružení Roztoč, který tu pro Roztoč byl 
vždy, a je tak i nadále. Do výkonného vý‑
boru dále byli potvrzeni Jitka Klinkerová, 
Dita Votavová, Martina Macurová a nově 
doplněn Jakub Souček. Kromě toho byla 
znovu zvolena i  kontrolní komise. Nově 
vzniká neformální Roztočí umělecký vý‑
bor, který bude přinášet kreativní podněty 
do fungování spolku a bude dále kultivovat 
roztočí vkus a dbát na uměleckou kvalitu. 
V  kanceláři pod vedením Ondřej Marka 
dále pokračují Dita Votavová a  Markéta 
Kratochvílová.

  l

Markéta Kratochvílová

Na nejkrásnějším zážitku se možná ne‑
shodneme, ale určitě nezapomeneme na 
noční rozsvícenou Eiffelovku, největší kvě‑
tinový trh v Paříži nebo ohromující obra‑
zárnu a  zahrady ve Versailles. Proto by‑
chom rádi poděkovali celému týmu, který 
nás doprovázel a  staral se o  nás po celou 
dobu zájezdu. Ale především hlavní orga‑
nizátorce, paní učitelce Sandře Špannero‑
vé, za vytrvalost při zařizování zájezdu 
jako takového. I přesto, že se při organizaci 

naskytlo hned několik, sice malých, ale ne‑
příjemných problémů, byla schopna najít 
nové a lepší řešení, díky kterému se nako‑
nec zájezd mohl uskutečnit. Také bychom 
chtěli poděkovat rodičům, za silnou spolu‑
práci a podporu, bez nichž by se zájezdem 
mohlo být více, možná i neřešitelných pro‑
blémů.

  l

Účastníci zájezdu  
(8. B, 8. C, 8. D, 7. A, 7. C, 7. D)

Jak se to točí v Roztoči?

Zájezd do Paříže
Všichni	jsme	velmi	vděční,	že	škola	zájezd	do	Paříže	umožnila,	
protože	jsme	si	domů	přivezli	nejen	suvenýry,	ale	i	krásné	
zážitky,	které	nás	budou	doprovázet	celý	život.

Děti z taneční přehlídky

Ondřej Marek – Zkrotí bájnou Klibnu, roztočí i Roztoč! 
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Všichni nemusí být zapálení sportovci, 
proto raději doplním, že sport, kterému se 
věnuje a ze kterého vozí pro Českou repub‑

liku medaile, je judo. Většina z nás si vzpo‑
mene na roztržitého Luďka Sobotu v bílém 
kimonu z  komedie Jáchyme, hoď ho do 

stroje, ale málokdo zná pravidla tohoto 
boje i to, jak čestný a férový sport to je.

Díky panu Krpálkovi jsme mohli na‑
hlédnout „pod pokličku“ vrcholového 
sportu, dozvědět se, jaké je jeho oblíbené 
jídlo, kam se rád vrací, který sportovec je 
jeho vzorem a čemu by se rád věnoval po 
ukončení sportovní kariéry.

Všechny nás překvapil svou přirozenos‑
tí, milým vystupováním a  ochotou si 
s námi povídat. To vše samozřejmě doplnil 
i  o  ukázku nejcennějších medailí a  tělo‑
cvičnou kolovalo i nejnovější kimono, kte‑
ré si některé paní učitelky dokonce vy‑
zkoušely. A  že to je pořádný kabát, tomu 
věřte!

Na závěr ochotně zapózoval se všemi, 
kteří o to požádali, a neúnavně podepiso‑
val nejen fotografie a plakáty, ale také boty, 
trička, ponožky, čela a ruce.

Ještě jednou děkujeme panu Lukáši Kr‑
pálkovi, že naše pozvání přijal a my s ním 
mohli 3.  května strávit skvělé dopoledne. 
Přejeme mu touto cestou mnoho dalších 
sportovních úspěchů.

l

Šárka Kovaříková  
a Monika Rambousková

Setkání s olympijským vítězem Lukášem Krpálkem
Velkou	událostí	pro	naši	školu	bylo	setkání	s	jedním	
z	nejlepších	sportovců	současnosti,	několikanásobným	mistrem	
Evropy,	mistrem	světa	a	dvojnásobným	olympijským	vítězem	
Lukášem	Krpálkem.

Z celkového vítězství na turnaji se zaslou‑
ženě radoval tým „Modráci“, jenž byl tvo‑
řen z  členů Tobiáš Bartoš, Tobiáš Nohel, 
Berk Aslan a Daniel Brauner. Finalisté po‑
stupového turnaje v  Roztokách získali 
upomínkové diplomy, věcné odměny 
a mnoho dalších sponzorských cen. Spo‑
lečně s oceněním obdrželi hráči z Roztok 
nominaci na závěrečný šampionát, Národ‑
ní finále v  Kladně, který se bude konat 
9.  prosince  2023 v  Kladenské sportovní 
hale. Na národním finále budou postupu‑
jící finalisté reprezentovat zejména zá‑
kladní školu, město Roztoky a Středočes‑
ký kraj.

Sportovní den mládeže s TAJV v Rozto‑
kách byl zrealizován za podpory města 
Roztoky a partnerů soutěže.

  l

Mgr. Jan Váňa
organizátor	soutěže

www.tajv.cz

Sportovní den mládeže v Roztokách
V	pátek	28.	dubna	2023	se	uskutečnil	2.	ročník	národní	soutěže	
Sportovní	den	mládeže	s	TAJV	v	Roztokách	na	venkovním	
multifunkčním	hřišti	Zaorálkova.	Sportovní	akce	TAJV	
v	Roztokách	patřila	mezi	250	semifinálových	turnajů	v	České	
republice.	Účastníci	turnaje	se	utkali	v	soutěžním	pětiboji,	
který	byl	složen	z	fotbalu,	florbalu,	házené,	frisbee	a	tenisu.
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